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MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - BŘEZEN 2008 - číslo 3 - 15,-Kč

Významnou dominantou se 
může pyšnit město Nová 

Paka. Je jí v minulých dnech 
slavnostně otevřený nový 
domov pro seniory, který 
poskytne komplexní péči 65 
klientům.
Pětipodlažní budova, citlivě 
umístěná v intravilánu centra 
města, je vybavená velkoka-
pacitní jídelnou, prádelnou i 
kotelnou. Ve třech podlažích 
jsou jedno i dvoulůžkové pro-
storné pokoje s vlastním WC a 
sprchovým koutem vybavené 
balkónem nebo francouzským 
oknem. Je zde ordinace pro lé-
kaře, zázemí pro sestry i kan-
celáře pro vedoucí pracovníky. 
Na jednotlivých patrech jsou 
jídelny, koupelny, místnosti 
pro sestry i návštěvy. Vysoký 
standard zde doplňují knihov-
ny, prostory pro pedikúru, er-
goterapii, je zde i modlitebna. 
V nejvyšším patře, v „zóně 
klidu” je prosvětlený spole-
čenský pavilon. Nové zařízení 
již odpovídá všem provozním 
standardům na poskytování 
sociální péče v rezidenčních 
službách.
Slavnostního otevření domova 

Nový domov pro seniory s parametry 21. století

Z OBSAHU ČÍSLA:  PROGRAMOVÉ PROHLÁŠENÍ – HISTORICKÉ PODZEMÍ NA NOVOPACKU – FOTOKLUB MKS – VRA-
TISLAV ČÍLA – HASIČI HODNOTILI – HOUSLOVÁ SOUTĚŽ JOSEFA MUZIKY –PROGRAM MKS – SPORT

seniorů, za účasti představitelů 
města Nové Paky, krajského 
úřadu i okolních obcí se zúčast-
nil poslanec Zdeněk Škromach, 
který spolu s bývalou poslan-
kyní Ivou Šedivou a bývalým 

místopředsedou města Františ-
kem Škvařilem mají významný 
podíl na realizaci stavby.
Podnět k zahájení této akce 
dalo město, když důvodem 
byl havarijní stav stávajícího 

objektu domova důchodců z 
roku 1892, kde klienti byli 
ubytováni až v pětilůžkových 
pokojících. 

(pokračování na str. 3)
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADUZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

 Přijímáme objednávky 
 pro předjarní řez stromů a keřů

 Celoroční zakládání a údržba zeleně
 Prodej zahradního kamene

Tel./Fax/Zázn.:

   493 722 184, 603 769 447
Nová Paka

sadovnictvi@seznam.cz

SADOVNICTVÍSADOVNICTVÍ

Informace o činnosti orgánů města 
od 15. ledna 2008 do 15. února 2008

Rada města schválila: 
Hospodaření s majetkem města:
– zveřejnění záměru výpůjčky pozemků p.č.3761, výměra 

1428 m2, neplodná půda, p.č.3762, výměra 5464 m2, trva-
lý travní porost, p.č.3770/3, výměra 825 m2, sportoviště a 
rekreač. plocha a části pozemku parc.č. 4082, všechny k.ú. 
Nová Paka na dobu 25 let, na žádost obč. sdružení Sportem 
proti bariérám – Český ráj o výpůjčku pozemků 

Veřejné zakázky:
– dodatek č. 11 ke smlouvě o dílo s firmou ELEKTROS Mar-

tinice na správu a údržbu veřejného osvětlení v Nové Pace a 
přilehlých obcích v roce 2008

– vyhlášení výběr. řízení na nákup os. auta pro potřeby MÚ
– dodatek č. 5 ke smlouvě o zhotovení stavby „Domov důchod-

ců” mezi Městem Nová Paka a firmou GEOSAN GROUP 
a.s., Kolín III. a dohodu o náhradě škody mezi Městem Nová 
Paka a firmou GEOSAN GROUP a.s., Kolín III

– smlouva o dílo s firmou Miloslav Kučera – PRODIS, Hradec 
Králové na zhotovení projektové dokumentace ke stavební-
mu povolení na akci: „Nová Paka – město bez bariér – VI. 
etapa, chodník při sil. I/16, úsek: Studénka - K. Újezd”

– zpracovatelem nového územního plánu města Nová Paka 
bude na základě výběrového řízení SURPMO, a.s, Praha 

Finance 
– doporučení finančnímu výboru zařadit do změn rozpočtu 

přidělení finančních prostředků ve výši 300.000,- Kč na 
odstranění havarijního stavu kotelny v budově Klenotnice

Kultura 
– dotace 80.000,-Kč pro občanské sdružení OPEN ART – or-

ganizátora a  garanta 12. ročníku Mezinárodní houslové sou-
těže J. Muziky 2008

– uzavření smlouvy o dílo „Zhotovení portálu www.NOVO-
PACKO.cz s vybraným uchazečem o veřejnou zakázku 
Janem Kudrem – SYMPACT, Jilemnice

Sociální služby:
– seznam klientů k přijetí do nového Domova pro seniory
– poskytování pečovatelské služby prostřednictvím ÚSSM J. 

Pourovi, E. Ježkové, J. Hájkové a H. Imlaufové
Zastupitelstvo města dne 13. února 2008 schválilo:
Nakládání s majetkem: 
– prodej části pozemku p.č. 4130/1 k.ú. Heřmanice Silniční 

technice a.s. , za 300 Kč/m2

– prodej části pozemku p.č. 545 k.ú. Štikov p. Petru Bajerovi, 
za 200 Kč/m2

– výkup pozemků p.č. 218/1, 224, 235, 236/2, 238/3, 218/8 
k.ú. Kumburský Újezd od p. Miloslavy Boháčové, Jaroslava 
Johna, Jiřího Johna a Jany Knapové za podmínky zřízení 
věcného břemene cesty po části pozemku p.č. 425

– zřízení zást. práva k bytu č. 1 v domě čp. 581 ul. Šafaříkova 
pro zajištění úvěru poskytnutého na zaplacení kupní ceny bytu

– dokončení prodeje pozemků v ulici U Sopky dle dříve schvá-
leného záměru prodeje a smluv o budoucích kupních smlou-
vách

– bezúplatné nabytí pozemků p.č. 3691/2 ost. plocha, p.č. 
3691/7 ost. plocha, k.ú. Nová Paka, z vlastnictví ČR

Dotační fond:
– příspěvek ve výši 6% (max. 1.449.000 Kč) z celkových ná-

kladů dotačního projektu „Rekonstrukce hospodářské budo-
vy v areálu bývalé nemocnice v Nové Pace„

– příspěvek ve výši 9% (max. 603.000,- Kč) z celkových 
nákladů dotačního projektu „Revitalizace relaxační zóny v 
areálu bývalé nemocnice 

Jednací řád zastupitelstva
– změny stávajícího jednacího řádu (zasedací pořádek při jed-

nání zastupitelstva a omezení řečnické doby)
Výbory zastupitelstva 
– změny ve směrnici o výborech 
- možnost vzdání se odměn určených členům výborů
- zvýšení počtu členů výboru 
Kultura: 
– členem red. rady na další období zvolen PaedDr. M. Pour 
Požární ochrana:
– příspěvek na požární automobilovou techniku CAS pro SDH 

Vrchovina ve výši 12% z celkové částky 6 miliónu korun 
jako spoluúčast města Nová Paka v projektu SHČMS – Kraj-
ského sdružení hasičů Královéhradeckého kraje se sídlem 
v Trutnově, Na Struze 30, 541 01 Trutnov, pod názvem 
„Vybavení hasičských sborů Královéhradeckého kraje” v 
rámci „Operačního programu přeshraniční spolupráce Česká 
republika – Polsko v letech 2007 – 2013„

Prodej bytů: 
– souhlas města se zřízením zástavního práva k převáděným 

bytům v domech 1701,1702, 1706 za účelem zajištění úvěru 
určeného na zaplacen kupní ceny bytu

– zamítnutí požadavku vyjádřeného v petici občanů – nájemní-
ků domů čp. 1706 ul. K Hájku a čp. 1701 a 1702 ul. Acháto-
vá, požadující snížení kupní ceny bytů určených prodeji 

M. Nádvorníková 
úplné znění zápisů a usnesení RM na www.munovapaka.cz
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Stavba nového objektu, na 
níž se podílela jeho generální 
dodavatel firma Geosan Ko-
lín, byla zahájena na podzim 
2006 a dokončena s určitým 
skluzem letos v lednu. Na 112 
milionové investici se podílelo 
82 miliony ministerstvo práce a 
sociálních věcí, dále 14 miliony 
Královéhradecký kraj a zbylou 
částku uhradila novopacká rad-
nice. „Vám všem, kteří jste se 
podíleli na vybudování tohoto 
domova pro seniory, patří náš 
dík„, ocenila s pohnutím práci 
firem i jednotlivců ředitelka 
Ústavu sociálních služeb Dag-
mar Kubíčková. „Tuto stavbu 
považujeme – bez nadsázky 
– za skok z devatenáctého 
do jednadvacátého století a 
doufám, že se našim seniorům 
bude zde líbit. Obyvatelé No-
vopacka získávají tak zázemí, 
které jim umožní žít důstojný 
život. A co je významné, to jsou 
i nadále  místní komunity. Zá-
jemci o tyto služby nebudou tak 
muset hledat řešení své obtížné 
sociální i zdravotní situace na 
jiném území a zařízení„, dodal 
starosta Josef Cogan. 
Důstojnou atmosféru zpestřilo 
vystoupení smíšeného pěvecké-
ho sboru DoS stávajícího Do-
mova seniorů, kdy společně s 
terapeutkou Ivetou Samlerovou 
zazpívali přítomným hymnu, 
složenou a nacvičenou právě 
pro tuto příležitost. Vystoupili 

v jednotném úboru a u publika 
sklidili zasloužený aplaus. Poté 
přítomným hostům předali dár-
ky - odrátkované novopacké 
kameny.
Za „kolik” se bude v novém 
domově pro seniory žít?
Klienti zaplatí podle součas-
ných sazeb za ubytování: jed-

vynaloží tak za měsíční pobyt 
(stravné a ubytování ) zhruba 9 
900 korun. Tyto náklady jsou 
mu odečítány z penze, kdy mu 
však musí zůstat pro vlastní 
potřebu patnáct procent. Pokud 
má klient nižší důchod, hradí 
mu zbylou část stát a kraj. Zde 
je však třeba dodat, že nový 
sociální zákon umožňuje na 
úhradách i spoluúčast rodiny.
V novopackém Domově seni-
orů budou, jak uvedl starosta 
Josef Cogan, ubytování před-
nostně lidé, kteří mají závislost 
třetího a čtvrtého stupně. Pokud 
se jedná o úhradu za léky, se-
nioři si je jako ostatní občané 
doplácejí v plné míře a za 
návštěvu lékaře hradí poplatek 
30 korun.
A výhled do budoucna? 
Výstavba Domu seniorů v 
Nové Pace, jehož 1. etapa 
byla zdárně ukončena, má v 
budoucnu pokračovat ještě 
2., popřípadě 3. etapou. V 
nich je počítáno, pokud budou 
potřebné finance, se zřízením 
zdravotního střediska v uvol-
něných prostorách suterénu 
budovy a vybudováním třetího 
křídla v obdobném stylu, kde 
by byla léčebna dlouhodobě 
nemocných s kapacitou cca 
25 lůžek. 

 Oldřich Houška

nolůžkový pokoj s balkonem 
180 (s francouzským oknem 
175), ve dvoulůžkovém 170 
Kč. Celodenní stravné činilo 
vloni v domově důchodců 
140, v novém to bude 150 
korun. Senior, dle informace 
Dagmar Kubíčkové, ubytova-
ný v jednolůžkovém pokoji, 

Přestřižení pásky

Poslanec Zdeněk Škromach, Petr Kuřík, náměstek hejtmana, Dagmar Kubíčková, ředitelka ÚSS a Josef 
Cogan, starosta města. 
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Na první schůzi Zastupitelstva bylo předloženo před volbou členů 
Rady města Programové prohlášení koalice Sportovci - ODS na 
volební období 2006 - 2010.
Bylo vypracováno v době po komunálních volbách, nebylo nijak 
překvapivé, neboť šlo vlastně o témata z volebních programů 
Sportovců, ODS a KAN. 
Vždy nejprve uvádíme text prohlášení a následně kroky, které 
jsme učinili. 

Za prvé - zvyšování dotační absorpce
Programovací období Evropské unie pro léta 2007 – 2013 je 
neopakovatelnou příležitostí a čerpání z jejích fondů se v tako-
vém měřítku již nebude opakovat. V tomto směru napneme síly 
maximálně: 
a) dokončíme rozpracované projekty pro čerpání z fondů Ev-

ropské unie
b) agendu profesionalizujeme a budeme postupovat systémem 

projektového řízení 
c) vytvoříme a rezervujeme finanční zdroje pro spoluúčast

Jak plníme:
Pro čerpání z evropských fondů máme připraven projekt bazénu, 
odkanalizování jižních Slovan včetně intenzifikace ČOV, zatep-
lení obvodových plášťů ZŠ Husitská, odbahnění rybníku Fařina 
(Bahňák) a dokončujeme projekt na rekonstrukci MKS společně s 
bezbariérovostí Muzea a Klenotnice. Letos též realizujeme projekt 
v oblasti cestovního ruchu s názvem: „Novopacko – východní 
brána geoparku Český ráj” a zároveň připravujeme podobný 
projekt pro roky 2009 až 2010. 
Finančně a organizačně podporujeme projekty neziskových or-
ganizací z Nové Paky.
Na městském úřadě bylo zřízeno oddělení rozvoje pod vedením 
vyškoleného euromanažera Ing. V. Dufka.
Projektování je rozpočtová priorita, máme připraveny i peníze na 
případnou spoluúčast, ta činí 15% akce.
Co se týče ostatních dotací, tak z významnějších v roce 2007 
do města přišlo 6 mil. Kč na regeneraci sídliště, 1,63 mil. Kč na 
chodník směr Studénka, 54 mil. od státu + 7 mil. Kč od kraje na 
Domov pro seniory, 0,4 mil. Kč na sesuv půdy ve Štikově a 1,2 
mil. Kč na zbourání tělocvičny u ZŠ Husitská. Pro rok 2008 je 
zajištěno 9,6 mil. Kč na výstavbu nové tělocvičny.
Výstavba tělocvičny je kryta penězi ze sněmovny, které pro naše 
město zajistil poslanec za ODS Zdeněk Lhota z tolik kritizova-
ného „medvěda”. 

Za druhé - komunikace a doprava
Výstavba obchvatu Nové Paky není v přímé pravomoci orgánů 
města, aktivním přístupem při řešení dílčích otázek budeme však  
jeho výstavbě napomáhat. Zajistíme 6 milionu ročně na chodníky 
a silnice, tedy za 4 roky na ně vynaložíme minimálně 24 milionů. 
Zajistíme výstavbu dvou kruhových objezdů na hlavní silnici I/16. 
Co se týče středu města – zklidníme jej zjezdnosměrněním. V 
jednosměrných ulicích umožníme parkování, které v centru bude 
do jedné hodiny zdarma.
V případě dotace zregenerujeme Masarykovo i Dukelské náměstí, 
tržnici, ve výhledu je i „muzejní” náměstí, které by mohlo vznik-
nout mezi Knihovnou a Muzeem. Bez dotace přistoupíme jen k 
některým změnám.
Při pokračování regenerace sídliště opravíme ulici K Hájku včetně 
přilehlých chodníků a zajistíme dostatek parkovacích míst.
Budeme pokračovat ve výstavbě chodníku směr Kumburský 
Újezd a v souladu s trasou obchvatu i chodníku do Štikova. 
Zvýšíme kvalitu cest v osadách.

Jak plníme:
Ve věci obchvatu v září 2007 nabylo právní moci územní rozhod-

nutí vydané zdejším stavebním úřadem. Jednalo se o významný 
mezník v procesu projektování obchvatu. Nyní již nic nebrání 
ve vyhotovení kompletní stavební dokumentace a lze též uvolnit 
prostředky na výkup pozemků.
Na chodníky a silnice bylo pro rok 2007 z vlastních zdrojů roz-
počtováno celkem 4,9 mil. Kč, navíc se podařilo získat  dotace 
- viz výše. Na letošní rok je plánováno již 9,1 mil. Kč z vlast-
ních (dále je však rozpočtováno 4,5 mil Kč podmíněných dotací 
– sídliště Studénka, chodník směr Kumburský Újezd a „kruháč” 
Kotíkova).
Jedna kruhová křižovatka vznikla u LIDLu, na dobré cestě je i 
druhá u vyústění ulice Kotíkovy do Krkonošské. Zde městu vý-
znamně pomáhá p. Kuřík (náměstek hejtmana pro dopravu). Třetí 
„kruháč” by mohl vzniknout na hlavní silnici pod ZPA.
V centru města dojde ke zrušení parkovacích automatů, a to s 
účinností od 1. dubna 2008. S ostatními změnami dopravy v 
centru, tedy zjednosměrněním, čekáme na kruhovou křižovatku 
na konci Kotíkovy ulice. 
Dukelské náměstí má hotovou studii, nyní ho projektuje spolu s 
ulicí Jiřího z Poděbrad architekt Čížek. Výstavba začne letos, a to 
bez ohledu na dotace, dokončena bude v roce 2009. Také projekt 
„Muzejního” náměstí (náměstí mezi MKS, muzeem a knihovnou) 
běží a letos ho chceme dotáhnout až do fáze stavebního povolení. 
V případě Masarykova náměstí je situace složitější. Při veřejném 
projednání studií Masarykova náměstí bylo také nejvíce připomí-
nek od občanů. Bude proto třeba dále hledat konsensuální řešení 
tohoto významného prostoru.
Ulice K Hájku byla kompletně přestavěna v rámci druhé etapy 
regenerace sídliště. Žádáme o dotaci na třetí etapu, tj. zejména 
ulici Achátovou, některé ulice pobočné a výsadbu zeleně na celé 
lokalitě sídliště.
Co se týče chodníku do Kumburského Újezda, je hotova etapa 
na Studénku. Připravuje se projekt pro stavební řízení úseku až 
do „Kumburáku”. 
V osadách máme vyprojektovány a rozpočtově kryté asfaltové 
silnice 1. v Heřmanicích k lesu směr Přibyslav a 2. silnici na 
Kumburském Újezdě hned při vjezdu od Jičína vlevo. Vrchovina 
má nový chodníček k autobusové zastávce. Pro rok 2008 je v 
rozpočtu 500 tis. Kč na cesty v osadách. 
Pro přepravu imobilních občanů jsme zavedli pro zimní měsíce 
městskou dopravu.

Za třetí - podpora zaměstnanosti
Dokončíme průmyslovou zónu Vlkov, v roce 2007 zažádáme 
Evropskou unii o dotaci na její zasíťování. Dále budeme podporo-
vat rozvoj podnikání místních firem a také pomůžeme stávajícím 
vlastníkům továrních komplexů. 

Jak plníme:
Průmyslová zóna Vlkov zatím nemá pravomocné stavební po-
volení, ale počítáme s ním do konce léta. Je o něj zažádáno a 
probíhá správní řízení.
Letošní rozpočet počítá s výkupem pozemků a zasíťováním bez 
ohledu na dotaci.
Určitým otevřením této zóny je také chodník na Studénku. 
Vítáme a podporujeme aktivity novopackých podnikatelů, např. 
v areálu bývalé „Silničky”, SQS či ZPA.

Za čtvrté – stavební investice 
Především budeme dodržovat rozvojový plán schválený Zastu-
pitelstvem v roce 2005. 
Z významných staveb realizujeme výstavbu krytého plaveckého 
bazénu, z menších investic mimo rozvojový plán uvedeme napří-
klad dokončení opravy hřbitovní zdi, opravu dřevěňáku, překrytí 
Brdského potoka u dětského hřiště apod.
Dokončíme rekonstrukci veřejného osvětlení podle plánu do 
roku 2009

PROGRAMOVÉ PROHLÁŠENÍ -  JAK HO PLNÍME?PROGRAMOVÉ PROHLÁŠENÍ -  JAK HO PLNÍME?
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Připravíme plochy pro bytovou výstavbu, v roce 2007 v ulici Na 
Vyhlídce, v letech 2008 až 2010 Slovany západ.

Jak plníme:
Rozvojový plán naplňujeme. Nespokojujeme se s krátkodobým 
taktizováním, naše činnost má charakter dlouhodobého a ucele-
ného programu.
Bazén je vyprojektován, čeká se na stavební povolení a budeme 
žádat o dotaci z regionálního operačního programu EU. Hřbi-
tovní zeď byla na východě opravena, severní stranu nelze jen 
opravovat, tam bude zcela nové stavební řešení. Dřevěňák je v 
rámci možností opraven, ve věci překrytí Brdského potoka se 
zatím nepokročilo. 
Plán rekonstrukce veřejného osvětlení plníme, v roce 2007 jsme 
opravili ulice: Husitská, U Teplárny, O. Číly, K. Čapka, L. Ma-
šínové, L. Zívra, K. Havlaty, J. Grafka.
Co se týče rozvoje bytové výstavby, tak lokalita Na Vyhlídce je 
zcela zasíťována a rozprodána. Lokalita Slovany západ je projekto-
vána pro cca 17 bytových domů (o 8 bytových jednotkách) a 178 
rodinných domů. Otevírají se možnosti i v dalších lokalitách pro 
větší počet rodinných domů, např. ve Vrchovině a Vlkově. 

Za páté - daně a poplatky
Poplatek za odpady pro rok 2007 snížíme na 200 Kč, v případě, že 
bude v roce 2007 občany zvýšeno množství vytříděného odpadu, 
tak poplatek pro rok 2008 úplně zrušíme, v případě poklesu bude 
vrácen na reálnou hodnotu nákladů.
Zrušíme poplatky za psy a zároveň budeme důsledně vyžadovat 
odpovědnost vlastníků za chování psů.

Jak plníme:
Poplatek za odpady byl pro rok 2008 zcela zrušen, neboť občané 
vytřídili v roce 2007 o 68 tun (tj. o 12%) více než v roce 2006. 
Zlepšil se mírně i poměr vytříděného ku směsnému odpadu. Lépe 
vychází i ekonomika sběru odpadu vzhledem k příjmům od státu 
za vytříděný odpad. Poplatky za psy jsou zrušeny, městská policie 
bedlivě sleduje chování držitelů psů.

Za šesté - životní prostředí
Zrekonstruujeme zeleň v parcích a na veřejných prostranstvích 
podle generelu zeleně. Zlepšíme čistotu města a zkvalitníme 
zimní údržbu. Koupíme vysavač na psí exkrementy. Vybudu-
jeme lesopark v lokalitě Střelnice. Zvýšíme množství zeleně ve 
středu města.

Jak plníme:
Rekonstrukce zeleně pokračuje dílčími kroky. Zpracovává se tzv. 
pasport zeleně, jakési kompletní zmapování veřejné zeleně včetně 
požadavků na údržbu. 
Zlepšení čistoty těžko hodnotit, sněhová situace také neprověřila 
zimní údržbu. Jedná se o systémových změnách v oblasti tech-
nických služeb.
Vysavač psích exkrementů nebyl koupen. 
Lesopark v lokalitě Střelnice postupně vzniká. Byla uskutečněna 
1. etapa pěstebních opatření. 
Zeleň se objeví na obnoveném Dukelském náměstí. 

Za sedmé - školství 
Vzdělání považujeme za základ budoucí prosperity města. Za 
prioritu považujeme výstavbu tělocvičny a rekonstrukci ZŠ Hu-
sitská. Nadstandardně podpoříme aktivní a iniciativní jednání 
jednotlivých školských zařízení.

Jak plníme:
V roce 2007 byl dokončen projekt na rekonstrukci ZŠ Husitská, 
opravila a zateplila se střecha nad hlavním učebním pavilónem a 
za dotaci 1,2 mil. se zbourala tělocvična. V letošním roce před-
pokládáme výstavbu hrubé stavby nové tělocvičny v rozsahu cca 
16 mil. Kč. V roce 2009 bude tělocvična dokončena. 
Město financuje provozní náklady škol včetně investic do in-
teriéru a oprav. Město spoluúčastí podpořilo úspěšné projekty 
školských zařízení.

Město bude i nadále podporovat veřejný bezplatný internet, který 
vnímáme jako narovnání šancí pro vzdělání. Pro registrované uži-
vatele byl navýšen limit dat za týden z 200 na 400 Mb a rychlost 
z 64 kb/s na 128 kb/s.

Za osmé - sociální péče a zdravotnictví
Dokončí se novostavba domova důchodců. Po dokončení Do-
mova důchodců se v penzionu zřídí ordinace odborných lékařů 
a vyvoláme jednání o zřízení stanoviště rychlé záchranné služby. 
Budeme vytvářet podmínky pro plnohodnotný život handicapo-
vaných občanů. 

Jak plníme:
Co se týče ordinací, ponecháváme na lékařích, na kolik bude 
pro ně místo atraktivní. O rychlé zdravotnické službě vyjednává 
místostarosta Hendrych. Při jednáních na úrovni kraje bylo cel-
kem 20 měst, které mělo o „záchranku” zájem. Na dotaz: „Kdo 
je ochoten ji finančně podpořit?” jsme však kladně odpověděli 
jen my, a tak jsme bráni skutečně vážně. V současné době však 
probíhá diskuze o převodu rychlé zdravotní pomoci z krajů na stát, 
a nastává tak určité vyjednávací vakuum. My však v rozpočtu na 
rok 2008 máme připraven jeden milion na zřízení stanice rychlé 
zdravotnické služby v hasičské zbrojnici.
Výrazněji podporujeme sdružení Život bez bariér při jejich 
aktivitách v bývalých jeslích Na Vyšehradě a v klášteře a dále 
podporujeme sdružení Sportem proti barierám-Český ráj. Ostatní 
sdružení podporujeme v řádu tisíců Kč.
Důsledně se na požadavky vozíčkářů dbá při projektování, po-
kračuje projekt Nová Paka - město bez bariér. Významně jsme 
podpořili i bezbariérovost Gymnázia a SOŠPg v Nové Pace.

Za deváté - volnočasové aktivity
Koalice bude podporovat sport, kroužky mládeže a kulturní akce 
ve městě nejen dětí a mládeže, ale všech obyvatel. 

Jak plníme:
Tento bod nelze shrnout pod jedinou akci, je za tím určitý systé-
mový tlak na městská zařízení, která motivujeme tímto směrem 
(Dům dětí a mládeže, knihovna, školy a Základní umělecká ško-
la). Co se týče kulturních akcí, čekáme více aktivity od MKS. 
Podpořili jsme spoluúčastí velké množství drobných projektů ve 
volnočasové  oblasti. Naši strategií bude i nadále podpořit hlavně 
ty, kteří jsou sami připravení přiložit ruku k dílu. 

Za desáté - kultura
Připravíme důstojnou oslavu u příležitosti 650. výročí první 
zmínky o Nové Pace. Zajistíme projekt rekonstrukce MKS na 
multifunkční kulturní centrum a v případě přiznání dotace projekt 
realizujeme. 
Uskutečníme plán oprav stavebních památek.

Přijmeme vhodná organizační opatření ke zlepšení činnosti Mu-
zea, kina a MKS.

Jak plníme:
Oslavy na konci června se setkaly se zájmem občanů. Taktéž 

Nová Paka - ilustrační foto J. Čejka
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průběžné akce dobře připomínaly výročí. Podzimní část oslav v 
sále Novopacké jídelny byla interesantní, jen co se týče besedy 
s rodáky. Na konání oslav jsme získali grant od kraje a podporu 
od novopackých podnikatelů. Byla vydána publikace Střípky z 
novopacké historie.
Na konec června 2008 se chystají Slavnosti slunovratu, které 
budou spolupořádány s Pivovarem.
Projekt přestavby MKS pokračuje, dle názoru statika je budova 
perspektivní. Změny budou spočívat v tom, že
a) kanceláře, tedy i prodej vstupenek, budou přímo z ulice,
b) a tím se zvětší sál o zrušené kanceláře v patře,
c) zvětšení podia,
d) integrace kina,
e) změny v ostatních místnostech (malý sál, učebny),
f) přístup pro vozíčkáře.
V tomto volebním období není financování celé rekonstrukce 
MKS reálné, jde totiž o částku cca 60 mil. Kč. Na projekt se 
budeme snažit získat dotaci, jinak je realizace pravděpodobná 
spíše v letech 2011 až 2013.
Z hlediska organizačního si slibujeme lepší koordinaci kulturních 
akcí. V Muzeu nastoupil V. Mencl mladý vědecký pracovník, 
doktorand pro obor paleontologie. Od něj čekáme výsledky ve vý-
zkumu a zvýšení vědecké prestiže i atraktivity našeho muzea. 

Za jedenácté - cestovní ruch
Zlepšíme služby informačního centra, podpoříme Geopark Český 
ráj pod ochranou UNESCA a aktivně se zapojíme do činnosti 
tohoto geoparku. 
Zřídíme turistické webové stránky Novopacka jako východní 
brány geoparku Český ráj a vydáme propagační materiály. Řád-
ně označíme cyklostezky na Novopacku a zajistíme průběžnou 
úpravu lyžařských tratí. 

Jak plníme:
Služby informačního centra se nezměnily, hledáme však cesty, 
jak dál. Starosta města je členem výkonného orgánu sdružení 

Geopark Český ráj, jehož záměrem je postupné prosazení Nové 
Paky jako integrální součástí Českého ráje.
Na propagaci Nové Paky jako východní brány Českého ráje jsme 
od Evropské unie získali 1,6 mil. Kč, za ně jsme vyrobili infor-
mační tabule, film, propagační tiskoviny – pohlednice, skládačky 
s mapou. Během března 2008 vyjde publikace pojednávající ze-
jména o geologii Novopacka. Turistické webové stránky jsou ve 
fázi výběrového řízení na dodavatele (www.novopacko.cz). 
Cyklostezky zatím nebyly označeny.
Úprava lyžařských tratí má zatím s ohledem na nedostatek sněhu 
v posledních dvou zimách malé opodstatnění. 

Rada města: J. Cogan, J. Hendrych, R. Cogan, 
V. Roučka a M. Nýdrle 

Od 5. do 7. ledna 2008 pro-
běhala na Novopacku Tříkrá-
lová sbírka. Do zapečetěných 
pokladniček bylo vybráno 
77.235,50 Kč - v Nové Pace 
51.392,50 Kč, ve Staré Pace 
16.149 Kč. a v Levínské Oleš-
nici 9.694 Kč. Z vybrané částky 
bude 65% podpořen nízkopra-
hový klub EXIT v Jičíně, který 
provozuje Oblastní Charita Ji-
čín. Zbylých 35% rozdělí Cha-
rita Česká republika, která je 
pořadatelem Tříkrálové sbírky, 
do fondu pro mezinárodní hu-

manitární pomoc a mezi další 
sociální a charitativní projekty 
na území České republiky, které 
finančně podporuje.
Klub EXIT najdete na jičín-
ském sídlišti Jižní město. Po-
skytuje sociální služby dětem 
a mládeži od 10 do 21 let, 
které jsou ohroženy sociálně-
-patologickými jevy. Nabízí 
jim odbornou pomoc týkající 
se jejich problémů např. ve 
škole (šikana, studijní výsledky, 
neshody se spolužáky), rodině 
(vztahy s rodiči a sourozen-
ci), ve vztazích s kamarády a 
partnery, se zneužíváním drog 
(včetně alkoholu a nikotinu), 
hledáním školy nebo zaměstná-
ní atp. Nízkoprahovost tohoto 
klubu odstraňuje časové, pro-
storové, psychologické, sociál-
ní i finanční bariéry v přístupu 
dětem a mládeži k službám, 
které jim pomáhají řešit jejich 
osobní problémy nebo dobře 
využít volný čas. Klub EXIT své 
služby nabízí a poskytuje nejen 
dětem a mládeži z Jičína, ale 
i z celého jičínského regionu. 
Mohou je tedy využít i děti a 
mládež z Novopacka.

Chci touto cestou znovu podě-
kovat všem koledníkům a ve-
doucím tříkrálových skupinek, 
a také všem obyvatelům Nové 
Paky, Staré Paky a Levínské 
Olešnice, kteří do Tříkrálové 
sbírky 2008 přispěli. 

Za Římskokatolickou farnost 
Nová Paka

Mgr. Pavel Kalita 

Tříkrálová sbírka 2008
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MĚSTSKÉ MUZEUM NOVÁ PAKA srdečně zve Vás a Vaše přátele na zahájení výstavy 

100. VÝROČÍ ZALOŽENÍ MĚSTSKÉHO MUZEA NOVÁ PAKA
(1908 - 2008)

(V expozici u betlému budou vystaveny kopie fotografíí a dokumentů 
z nejstarší historie muzea. Uvidíte i reprodukce snímků ze života 
Nové Paky z let 1908 – 2008, které do roku 2000 připravil Richard 
Geisler. Ve výstavních místnostech uvidíte ZAJÍMAVOSTI Z 
DEPOZITÁŘŮ MUZEA
Výstava bude zahájena v Suchardově domě

v pátek 21. března 2008 v 15.30 hod.
úvodním slovem Miloslava Bařiny. Zazpívá Aleš Hendrych, sólista 
opery Národního divadla v Praze, za klavírního doprovodu Věry 
Čejkové. Výstava potrvá do 15. června 2008.

13. 3. Kam mě ruka povede
 - relaxační kreslení nejen pro děti, 15.00-16.30, cena: 10 Kč (dítě), 20 
Kč (dospělý)

14. 3. – 15. 3. VELIKONOČNÍ TRHY
pátek 9.00-13.00 - pro školy, 15.00-18.00 – pro veřejnost
sobota 9.00-12.00 – pro veřejnost

20. 3. Tvořivá dílna a hry pro děti školního věku
9.00 – 12.00
Cena: 30 Kč

Velikonoce v kuchyni (pro děti)
9.00 – 12.00, cena 30 Kč

20. 3. Tvořivá dílna pro děti (předškolní) a rodiče
VELIKONOČNÍ DEKORACE – od 16.00 hodin
Cena: 30 Kč (1 dítě+1 dospělý)

20.3. Odpolední kurz automatické kresby s Lenkou Tauchmanovou
13.00 – 20.00, cena: 750 Kč

21. 3. IQ park a Labyrint Liberec – Cena: 200 Kč

27. 3. Jarní věštírna pro děti
Pokusíme se „věštit” pomocí vlastnoručně vyrobených kamenů po vzo-
ru starých Keltů – 15.00 – 16.30, cena: 10 Kč

28. 3. Tvořivá dílna –  SMALTOVANÝ ŠPERK
18.00 – 20.00 – cena: 150 Kč

„Pohled do expozice muzea z dvacátých let 20. století, kdy bylo muzem v budově 
Vyšší státní reálky„. Reprodukce Jiřího Čejky je ze sbírek muzea.
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Středověké zlaté doly 
Marie Matky Boží
Prastará legenda
V novopackém klášterním 
chrámu stojí na hlavním oltá-
ři mariánská soška, ke které 
putovávalo v dávných dobách 
mnoho věřících. Podle pověsti 
byla nalezena roku 1109 havíři 
ve zlatých stupenských dolech 
poblíž místa, kde spatříme 
studánku, jejíž vodě se přičítá 
zázračná moc. Pověsti o nálezu 
a dolování zlata a stříbra se pře-
dávaly z generace na generaci 
po staletí. Na místě nálezu byla 
později postavena kaplička.

Zlatá země
Vraťme se však k počátkům, 
dobám, sahajícím do dávné 
minulosti. Nejstarší záznam 
o dolování zlata v českých 
zemích známe z archívu staré 
pražské mincovny, kdy již v 
roce 734 bylo zmáháno ložisko 
v Jílovém u Prahy. Čechy byly 
ke konci prvního tisíciletí nej-
bohatším nalezištěm zlata v Ev-
ropě, zvláště zlata rýžovaného. 
Dychtivost po drahém kovu v 
sedmém a osmém století v Če-
chách je srovnatelná se Zlatou 
horečkou ještě v XIX. století 
v Kalifornii a Austrálii. Celé 
tisíciletí dějinných událostí 
zachycuje Hájkova kronika.
Zbytky těžišť v Krkonoších 
lze nalézt v okolí Svobody 
nad Úpou, Černého Dolu a na 
Rýchorách. Další prozkoumané 
lokality se stopami dávné těž-
by leží v katastru Mladé Buky: 
Bystřice – sejpové pole, Bártův 
les, Sklenářovice, Dolní Sejfy, 
Kraví hora, Zlatá Panna; v 
katastru Javorník: severní část 
obce, Žlabiny, Jiřský příkop a 
dále: Bolkov, Horní Maršov, 
Horní Lysčiny, Jánské Lázně 
a Jelení vrch. Počátky zdejší-
ho dolování nejen zlata, ale i 
jiných drahých kovů jsou za-
haleny stále tajemstvím.
Známější a geologicky více 
prozkoumaná ložiska a výskyt 
zlata jsou z hornin permokarbo-
nu, tedy ze staré sedimentární 
pánve překrývající úpatí Kr-
konoš. Sem patří nepochybně 
starý revír u Stupné.

Po stopách starých havířů
... Stojíme uprostřed lesa v 
místě, které kdysi žilo rušným 
hornickým životem,kde mohut-
né stoupy s velkým rachotem 
rozbíjely rubaninu za hlaholu 
desítek mužů v pracovních 
kápích, místo, kam později 
putovali i poutníci a nemocní 
za uzdravením. Jsme v centru 
středověkých zlatých dolů 
Marie Matky Boží u Stupné 
nedaleko Nové Paky. Všude 
kolem nás jsou patrné stopy 
po dolování.
Jedná se zpravidla o haldy, 
zasypané jámy, obvaly, propa-
dy, terénní zářezy, ale i mnoho 
malých, na první pohled nená-
padných sejpů, lemující potok 
Zlatnici. Zde se od pradávna 
rýžovaly zlatinky. Pod skálou, 
v mírném zářezu, nalézáme 
šachtu, která svědčí o zdejší 
hlubinné těžbě. Je to v součas-
nosti jediný možný vstup pod 
zem. Po staletí bylo toto staré 
důlní dílo volně přístupné. Před 
pěti lety byla z bezpečnostních 
důvodů na šachtu osazena 
ochranná krycí mříž. 
Odemykáme robustní zámek. 
S velkým skřípotem otevírá-
me čtvercový průlez. Pomocí 
lezecké techniky sestoupíme 
na dno mělké, pětimetrové 
šachtice. Jeden člen výpravy 
zůstane „na stráži” u mříže. 
Je vybaven mobilním telefo-
nem. Kontrolujeme signál a 
dohadujeme se o délce pobytu 
v podzemí. Vzhledem k tomu, 
že budeme fotografovat a ma-
povat důl, bude akce trvat 120 
minut. Pro další postup musíme 
ze dna šachty odstranit několik 
spadlých kamenů, větví a nános 
letité hlíny. V nejnižší partii 
odbočuje směrem v mírném 
úklonu štola v podobě oválné 
plazivky, o světlosti pouhých 
45cm. Ještě nezbytná kontrola 
techniky a výstroje. Zažínáme 
čelovky, průzkum začíná…
Z malého otvoru, kterým se 
musíme protáhnout, vane 
slabý průvan. To je pro nás 
dobré znamení. Vzduchu bude 
dostatek. Po nohách se jeden po 
druhém pomalu suneme někam 
dolů. Před sebou hrneme kame-
ní, které by bránilo další cestě. 

Nad námi v průlezu visí asi 
metrákový balvan. 
Ocitáme se v nevelké dutině, 
z poloviny zavalené zříceným 
stropem. Melafyrové odtržené 
bloky nám radí postupovat 
velmi opatrně. Naše cesta bude 
směřovat severní chodbou, kle-
sající na dno dolu.Ostatní dvě 
štoly-rozrážky jsou v částeč-
ném a plném závalu.
Klesáme úzkou chodbou po 
suti kamení. Pořizujeme první 
fotodokumentaci za pomocí 
tří halogenových reflektorů a 
zakreslujeme situaci podze-
mí. Chodba se stáčí zvolna 
doleva. Celý důl je složen z 
rozmanitých slojí, chodbi-
ček a rozrážek, nepravidelně 
uspořádaných, které kopírova-
ly žilné zrudnění. Přicházíme 
na křižovatku, kde se chodby 
rozbíhají do tří směrů. Před 
námi se objevuje plný zával. 
Postupujeme rozrážkou, kde 
se výška stropu zvyšuje na 
dobré tři metry. Na podlaze se 
zatřpytila stružka, mizící kdesi 
pod kamením. Jsme na původní 
podlaze-počvě spodního patra 
dolu. Po patnácti metrech nará-
žíme na čelbu – konec rubání. 
Zahýbáme do chodbičky, proti 
toku stružky. Ocitáme se v nej-
zachovalejší části dolu.
Štolka o šířce jednoho a výšce 
dvou metrů zůstala po staletí v 
původní podobě. Na stěnách 
spatřujeme záseky po hornic-
kém špičáku. Na stropě jsou 
melafyrové bloky protnuty kře-
mennými žilkami. Z pukliny na 
konci štolky vyvěrá pramínek 
vody, zdroj, který napájí onu 
„zázračnou studánku” v údolí 
pod šachtou.
Vracíme se zpět. Cestou pro-
hlížíme mnohé výklenky a 
závalové deprese. Stoupáme 
po hromadě kamení k dalšímu 
suťovému závalu. Mezi kameny 
nalézáme torzo hornické lopat-
ky. Fotografujeme strašidelné 
scenérie za použití efektních 
světel. Reliéf chodeb dostává 
pod světly bizarní obraz. Stativ 
fotoaparátu se nelehko vyrov-
nává na hromadě kamenné 
suti.Další průzkum již není 
ve skupině možný. Kolega se 
nabídl a již přelézá mohutný 

zával. Pořizuje alespoň jeden 
snímek pomocí fotoblesku. 
Vrací se zpět: „Chodba za 
závalem prudce klesá a po de-
seti metrech je zcela zatopena 
vodou.” 
Zde končí náš dnešní průzkum. 
Zpáteční cestou prohlížíme nad 
hlavami sloje, vytvořené zříce-
ním stropu, po zetlení prastaré 
důlní výdřevy, za přispění 
eroze a rozpukaností masívu 
vlivem odstřelů v nedalekém 
lomu. Ve světlech našich 
reflektorů mají orosené stěny 
temných chodeb děsivý lesk. 
Asi osm metrů od vchodu nás 
zastaví další objev. Uprostřed 
chodby nacházíme kosterní 
pozůstatky uhynulého zvířete. 
Kdysi spadlo do odkryté šachty 
a již nemělo šanci…
Pomalu opouštíme temnoty 
starého dolu. Od vchodu je 
cítit závan čerstvého jarního 
vzduchu. Na dno šachty dopadá 
úzký paprsek poledního slunce. 
Vystupujeme „na den”, jak se v 
hornické hantýrce říká. Pomo-
cí lana vytahujeme z šachty i 
techniku. Zavíráme a zabezpe-
čujeme těžkou mříž.
Důl je v současnosti již značně 
nestabilní, o čemž svědčí velké 
závalové deprese, způsobené 
absencí výdřevy a členitostí 
rozpukaných melafyrových lá-
vových bloků permského stáří, 
z posledního údobí prvohor.
Zpět do historie
Zlato se zde nacházelo v podo-
bě jemných částeček – zlatinek, 
vtroušených do karbonátových 
žilek v melafyru. Ze starých 
hornických knih o odvodech 
zlata do pražské mincovny se 
dozvídáme, že těžba probíhala 
s kolísavými výtěžky mezi léty 
1530 až 1857. Při kutání bylo 
nutné získat 10 až 15 gramů 
zlata z tuny rubaniny, aby se 
těžba vyplácela. Proto bylo v 
lokalitě Stupná zřízeno 128 ote-
vírek – kutištˇ. Horninu z dolu 
drtily „puchwerky” – stoupy 
– v počtu 4 - dva po čtyřech a 
dva po osmi kladivech. Padrťˇ 
plavili stupenští kovkopové v 
dlouhých dřevěných korytech, 
aby se oddělilo kamení a hlína 
od drahého kovu. Vodu dodá-
val „Zlatý potok.” Stávalo zde 

HISTORICKÉ PODZEMÍ NA NOVOPACKUHISTORICKÉ PODZEMÍ NA NOVOPACKU
V minulých dnech vyjednali členové skupiny IPS, která se věnuje v poslední době studiu novopackého podzemí v oblasti Masarykova 
náměstí, s vedoucím odboru školství a kultury Mgr. B. Benčem spolupráci. Odbor ŠK přivítal tuto aktivitu, která přiblíží neznámá místa i 
ostatním občanům města. Dnešní článek od Jana Brauna přibližuje jednu ze zajímavostí Novopacka, zlaté doly ve Zlatnici a Stupné. 
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několik mlýnů: Vžily se názvy 
jako např.: Hebemühle či Ze-
chanmühle, podle majetníků.
Z chemického laboratorního 
rozboru z 80. let 20. století 
se dozvídáme, že zlato v této 
oblasti obsahuje kromě 4% 
stříbra až 9% mědi. V nápla-
vech Zlatnice se později našlo 
zlato s obsahem až 26% mědi. 
Geologové také vyrýžovali 
malé množství zlata ze starších 
usazenin pod melafyrovým lá-
vovým proudem. A tím také 
odpověděli na otázku, odkud 
se zlato v melafyrovém výlevu 
vzalo. Žár lávy vyprovokoval 
cirkulaci vody a ta za pomocí 
dalších minerálních látek pře-
nesla zlato z usazenin na dno 
melafyrového proudu.
Za pozornost určitě stojí něko-
lik dat a zajímavostí z archívů 
a kronik. Z archívu pražské 
mincovny, který byl přemís-
těn do Vídně, čerpal František 
Pošepný, profesor bánské 
akademie v Příbrami v letech 
1880-1886, jilemnický rodák 
(zem.1895).
…První záznamy ze Stupné 
jsou z let 1562 a 1563, kdy zlato 
měnil Wolf Hebenstreit. Roku 
1593 vyměnil zlatý valoun Jan 
Kapoun ze Svojkova. Váhové 
údaje byly udávány v hřivnách. 
Váha pražské hřivny je 253,5 
gramu. K výkazu množství 
přírodního zlata je zapotřebí 
dvou čísel. První značí hrubou 
váhu, druhé jeho ryzí obsah. 
Stupenské zlato mělo ryzost 
0,868-0,882. Za hřivnu se 
platilo 106 kop. První záznam 
odvodu do pražské mincovny 
z roku 1562 uvádí váhu 1,609 
hřivny, bez uvedení ryzosti 
(Hebenstreit), další čísla: 
5,389 (0.871) 4,694, rok 1563: 
1,660 (0,878) 1,457…. a tak to 
pokračovalo po tři staletí.
Celková výtěžnost Au-kovu 
stupenského revíru se odhaduje 
na několik desítek kilogramů.

Ves Stupná, ležící v obvodu 
bývalého peckovského panství, 
patřila před třicetiletou válkou 
z poloviny Kryštofu Harantovi 
a půlkou jeho manželce Anně 
Saloméně. Po jeho popravě 
v 1621 byly jeho statky za-
baveny, včetně zlatých dolů. 
Roku 1623 dává kníže Karel 
z Lichtenštejnska pravomoc 
pražskému měšťanovi Perf-
fertovi, aby pomocí horníků 
prozkoumal stupenské doly 
a podal mu zprávu. Ač byla 
shledána bohatá ruda na zlato, 
těžit se nezapočalo z důvodu 
nákladnosti otvírky a probíha-
jících válečných nepokojů.
Vdova po Harantovi sice od-
koupila zabavenou polovici 
od státu, ale roku 1624 byla 
přinucena celé panství prodat 
Albrechtu z Valdštejna. I ten 
měl zprvu zájem o možnosti 
dolování, jak svědčí dvě dob-
rozdání z r.1633, kdy jistý 
Eckhard popisuje tehdejší 
vybavenost a výnosnost dolu, 
stejně tak pánové Steinmüller 
a Jung, kteří uvádějí dostatek 
rudy. I když vyjádření odbor-
níků byla nadějná, Valdštejn 
o doly neměl zájem a panství 
věnoval kartuziánům. Když 
po jeho smrti jim roku 1635 
potvrdil právo na statky Ferdi-
nand II., vymínil sobě a svým 
nástupcům podíl na dolovacím 
právu.
V době třicetileté války dolová-
ní ustalo a zlato bylo hledáno 
jen ve starých haldách. Na 
Pecce byl však i nadále horní 
úřad. Zachovaly se instrukce 
pro peckovského horního mis-
tra Josefa Haláčka. Vedl dvoje 
knihy, do prvých zapisoval zří-
zení šachet dolů Marie Matky 
Boží a jejich nájem, do druhých 
byl zanášen výnos a výtěžek. 
Roku 1764 si nově založený 
okruh pronajal Jan Mikuláš 
Schuster ze Stupné. Dvě šachty 
byly připsány kostelu a škole v 

Propírání zlatonosného sedimentu v 16. stol.

Kaplička Panny Marie

Vývěr ze štoly Zechanmuhle nad StupnouŽíly
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Pecce. Roku 1872 tu měla svá 
kutiště i společnost rakous-
ko-uherských státních drah. 
Ještě v letech druhé světové 
války zde Němci uskutečnili 
geologický průzkum, údajně 
objevili malé ložisko mědi. 
Když dolování ustalo, zaměst-
návali se prý horníci broušením 
polodrahokamů, achátů a míst-
ních granátů.
Zánik zlaté doby
Staletí překryla doly hustým 
smrkovým lesem, dávno zmi-
zely stoupy, jen haldy, jámy 
a zavalené štoly vypovídají o 
rozsahu dolování. Původní dře-
věná kaplička, ve které stávala 
podle pověsti nalezená soška 
Panny Marie, byla nahrazena 
kamennou, se zvonicí. Již zde 
neuvidíme modlící se horníky 
ani nedělní procesí k Panně 
Marii. Památkou zde zůstává 
křížová cesta o 14 zastaveních 

Štolka s žílami Dnešní podoba dolu

z třicátých let 20. století, dílo 
Jana Raimunda z Pecky. A 
dole pod schody studánka - 
zanedbaná, porostlá mechem, 
ale stále „živá”. Díky radio-
aktivitě důlní vody, kterou je 
napájena, jí připisujeme zázrač-
nou moc… Občas zde potkáme 
novodobé „dobrodruhy”, kteří 
se s miskami v rukách brodí 

potokem Zlatnice. Chodí sem 
turisté i celé rodiny s dětmi, 
kteří určitě netuší, jaký ruch 
zde ve středověku vládl…. 
Poznávejme a chraňme toto 
místo. Chraňme ho dobře. Pře-

trvalo zde po staletí a svědčí o 
něčem, co již dávno vymizelo 
z našeho kraje, o řemesle, které 
pozvedlo v dávnověku českou 
zemi.  
Jan Braun, foto Ladislav Kosina

…..Autor článku je členem IPS – amatérského sdružení zkoumající 
historické podzemí českých zemí. IPS Nová Paka spolupracuje s CMA 
– společností pro výzkum historického podzemí se sídlem v Praze. 

Propozice: 
1. Soutěž je určena zejména 
mládeži. Jejím cílem je pokus po-
dívat se na okolní svět s troškou 
fantazie. Autoři by měli pomocí 
volby stanoviště, dopadajícího 
světla, barev, jejich absencí, úpra-
vou v editoru či dalšími technika-
mi vytvořit výtvarnou fotografii 
- černobílou nebo barevnou.

2. Kategorie 
A: fotoamatéři do 13 let
B: fotoamatéři od 14 do 20 let
Obě kategorie budou hodnoceny 
ve třech etapách: 
1. etapa - uzávěrka 15. 4. 2008
2. etapa - uzávěrka 16. 6. 2008
3. etapa - uzávěrka 5. 9. 2008
Vždy platí datum odeslání.

3. Autor může zaslat maximál-
ně 4 fotografie do každé etapy v 
digitální podobě rozlišení 72 DPI 
o rozměrech minimálně 800x600 
pixelů (nebo odvozeniny při za-
chování delší strany) o maximální 
velikosti souboru 1 MB, nebo 
jeden seriál do max. počtu pěti 
fotografií v seriálu. Fotografie 
budou po etapách bodovány čle-
ny fotoklubu Nová Paka. Nejlepší 
fotky za období budou zobrazeny 
na http://fotoklubnp.futuranp.eu. 
Do finále se dostanou fotografie 
s největším počtem bodů. Může 
se stát, že i vystavená vybraná 
fotografie v prvním období ne-
bude mít dostatek bodů do finále. 
Autoři nejlepších prací postupují-
cích do finále budou vyrozuměni 
a dodají své fotografie v papírové 

podobě v rozměru 20*30cm do 
14 dní od uzávěrky. Tyto práce 
budou vyhodnoceny odbornou 
porotou, vystaveny minimálně 
ve skříňce fotoklubu, na inter-
netových stránkách fotoklubu a 
první tři autoři v kategorii A i B 
obdrží ceny. 

4. K fotografiím je nutno vy-
plnit dotazník, dostupný na 
stránkách fotoklubu - http://fo-
toklubnp.futuranp.eu a připojit 
ho k zaslaným souborům s foto-
grafiemi. Fotografie v digitální 
podobě posílejte na: 
fotoklubnp@gmail.com
Fotografie v papírové podobě 
(pouze ty vybrané do finále) musí 
být na zadní straně opatřeny jmé-
nem a příjmením autora, adresou, 
věkem a kategorií. 
Fotografie posílejte na adresu 
Městské kulturní středisko; 
FOTOKLUB; Františka Pro-
cházky 101; 501 09 Nová Paka, 
do levého horního rohu napište 
„Fotosoutěž Mladýma očima”. 
Vrácení fotografií - pouze po 
předchozí domluvě - osobním 
odběrem v kanceláři MKS, jinak 
fotografie zůstavají 1 rok v archi-
vu fotoklubu.
Název souboru s fotografií 
uvádějte tak, jak chcete danou 
fotografii pojmenovat (např. zi-
ma.jpg případně bez názvu1.jpg.) 
Podmínkou přijetí do soutěže je 
vyplnění údajů (adresa, jméno, 
telefon, e-mail, věk a kategorie).
5. Organizátoři neodpovídají 
za ztrátu a poškození vzniklé 

během přepravy. Autor zasláním 
fotografií souhlasí s podmínkami 
soutěže, odpovídá za jejich obsah 
a potvrzuje, že je jejich autorem. 
U mládeže odpovědnost nese 
zákonný zástupce. Organizátoři 
si vyhrazují právo fotografie s 
nevhodným obsahem vyřadit ze 
soutěže a při nedostatku kvalit-
ních fotografií některou z cen 
neudělit.
6. Bližší informace: Suchánek 
Miroslav, U Studénky 1299, 509 

01 Nová Paka, e-mail: MSfoto@-
seznam.cz; Lukáš Hejtman, Legií 
268, 509 01 Nová Paka 
 e-mail: luke.free@seznam.cz 
7. Kalendář soutěže:
Vyhlášení:  1. února 2008
Uzávěrka:  5. září 2008
Vyhodnocení:  září 2008
Vyhlášení výsledků této soutěže 
se uskuteční při příležitosti vý-
stavy Fotoklubu Nová Paka v 
galerii Aurum….. datum bude 
upřesněn.

FOTOKLUB MKS Nová Paka 
vyhlašuje u příležitosti svého 75.výročí založení

fotosoutěž „Mladýma očima”
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Sto deset členů packé pobočky 
Konfederace politických vězňů 
a jejich hostů téměř zaplnilo 
poslední lednovou sobotu na 
své výroční schůzi velký sál 
novopackého P-centra Militký. 
Sešli se zde, aby jako každým 
rokem v tuto dobu zhodnotili 
nejen svoji činnost v uplynu-
lém roce a naplánovali si úkoly 
pro letošek, ale také aby si v 
příjemném rodinném prostředí 
nabíjeli baterie pro svoji práci 
v letošním roce, jak několikrát 
sdělila přítomným předsedkyně 
Konfederace politických vězňů  
Naďa Kavalírová. 
K rodinné pohodě přispěl, po-
dobně jako v minulých letech, 
zazpíváním dvou duchovních 
a třech národních písní packý 
pěvecký sbor rodiny Čančí-
kových. 
Po tiché vzpomínce na ze-
mřelé členy KPV přivítala 
velice srdečně předsedkyně 
packé pobočky Blanka Čílová 
přítomné včetně hostů, mezi 
nimiž byla, letos již popatnác-
té, výše zmíněná Naďa Kava-
lírová s dalšími členy ústředí 
KPV. Packá schůze je natolik 
jedinečná, že s ní neváhala do 
Nové Paky přijet i velká část 
ústředního výboru KPV. Mezi 
hosty nechyběli ani senátor Jiří 
Liška a náměstek krajského 
hejtmana Petr Kuřík se svými 
manželkami. Z představitelů 
měst navštívili toto setkání 
novopacký místostarosta Josef 
Hendrych, starosta Hořic Ivan 
Doležal s dalšími dvěma členy 
zastupitelstva a starostka Staré 
Paky Věra Hlostová. Nechyběl 
tradiční účastník z Jičína Jiří 
Vitvar a pozdravit své packé 
přátelé přišli i zástupci PTP z 
téhož města, kteří velmi často 
a úspěšně s packou pobočkou 
KPV spolupracují.
Již tradičně přišla navštívit 
roční hodnocení a seznámit 
se tak s činností i velká řada 
zástupců z různých českých 
poboček KPV. Zdravice zde 
pronesli zástupci z Hradce 

Králové, Náchoda, Trutnova, 
Semil, Chrudimi a Neratovic. 
Tentokráte se z důvodu zranění 
nemohl dostavit poslanec Zde-
něk Lhota, z jehož zdravice se 
přítomní dozvěděli, jak velice 
ho mrzí neúčast na letošním 
setkání, protože dobře ví, jak 
důležité je pro něj vstřebání 
atmosféry jednání, která pro 
něho znamená, mimo jiné, i 

vý společenský pořad v Praze 
na Žofíně, který se uskuteční k 
výročí vzniku této organizace 
v roce 1968. 
Senátor Jiří Liška, který se 
hodně zasloužil o vznik Ústa-
vu pro studium totalitních reži-
mů, sdělil přítomným, že tento 
Ústav řídí sedmičlenná rada, 
jejíž předsedkyní byla jmeno-
vána prezidentem Václavem 

Přítomní se rovněž dozvěděli, 
že v úterý 12. února v 18 hod. 
bude v novopacké knihovně 
probíhat beseda k této knize 
za přítomnosti senátora Jiřího 
Lišky a hejtmana Králové-
hradeckého kraje. Velikou 
aktivitu na podporu KPV vy-
víjí již několik let další mladý 
člověk Michal Kuchta, který 
vede internetové stránky http:
//www.pametnaroda.cz, kde
prezentuje vše, co souvisí s
činností KPV, a svými fotoga-
leriemi systematicky seznamu-
e s činností této organizace. I

návštěvníci sobotního setkání
mohli vidět jeho promítanou
smyčku snímků z různých se-
tkání a výstav z minulých let.
Velice zajímavé bylo vyprávě-
ní Hany Truncové, která spolu
s dalšími členkami KPV na-
vštěvuje školy, kde seznamují
žáky a studenty s persekucemi
některých našich občanů za
komunistické nadvlády. „Z
těchto přednášek na školách
a jejich následných diskusí
máme velmi dobré pocity a
zkušenosti. Velice nás překva-
puje značný zájem, jaký školáci
o tuto neblahou minulost mají”,
řekla mimo jiné hlavní organi-
zátorka těchto školních besed.
Mluvilo se zde rovněž i o strán-
kách http://www.dcery.cz, kde 
dcery již nežijících politických 
vězňů líčí své pocity a smutné 
vyrůstání bez svých otců.
Mimo zhodnocení loňské, veli-
ce obsáhlé činnosti se zmínil ve 
své výroční zprávě člen výboru 
packé pobočky KPV Miloš Ra-
taj o plánech pro letošní rok. V 
nabídkách letošní činnosti ne-
chybí další Prvomájové setkání 
na Letenské pláni, tradiční se-
tkání politických vězňů v Praze 
na Žofíně a v Jáchymově, ale 
i besedy a výstavy a mnoho 
dalších činností. 

Míla Pour

Bývalí političtí vězni nabíjeli baterie 

velkou inspiraci pro jeho práci 
v poslanecké sněmovně. 
Ve svých projevech se hosté 
vyjadřovali velmi pochvalně k 
práci packé pobočky KPV, za 
níž stojí zvláště její předsedky-
ně Blanka Čílová. Předsedkyně 
Naďa Kavalírová prohlásila, že 
packá pobočka je velká rodina, 
kam velice ráda každoročně v 
lednu jezdí: „Nezradím nic z 
toho, co jsem si předsevzala, a 
budu bojovat neustále za prá-
va bývalých politických vězňů. 
Musíme stále přemýšlet nad 
budoucností KPV a oslovovat 
mladé lidi, kteří nám umějí 
naslouchat, abychom mohli 
tuto naši planoucí pochodeň 
předat„. V podobném tónu 
mluvil i představitel K 231 
Ing. Mirko Šťastný. Ten také 
představil přítomným březno-

Klausem Naďa Kavalírová. 
Ústav má zkoumat a nestranně 
hodnotit dobu nesvobody a 
období komunistické totalit-
ní moci. „Stojím za Vámi a 
spolehněte se, že i nadále Vás 
budu podporovat”, řekl na zá-
věr senátor. 
Že osud politických vězňů a 
snaha o seznámení s jejich utr-
pením leží na srdci i mladým 
lidem, dokumentuje Veronika 
Kuříková svojí nedávno vyda-
nou knihou III. odboj na Novo-
packu. Autorka zde poděkovala 
za pomoc při poskytování ma-
teriálu pro svoji knihu. „Jsem 
si vědoma, že kniha není úplná, 
protože v době, kdy již byla v 
tisku, jsem získala další svazky, 
které ještě nebyly prostudová-
ny. Slibuji, že dalšími novými 
poznatky knihu ještě doplním”. 
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Číla Vratislav, narozený 19. 
4. 1929 v Praze, bytem Nová 
Paka, Smetanova 739. Já, mukl 
AO 594,1450, žaluji Státní bez-
pečnost a tím KSČ z vynuce-
ných přiznání při výsleších.
Chci svůj příběh věnovat všem 
hrdinným ženám a mužům, kte-
ří museli pod donucením vy-
povídat nepravdivě, proti sobě, 
kteří se museli svoje vynucené 
výpovědi učit zpaměti, aby to 
u soudu vypadalo věrohodně, 
prostě všem, kteří poznali teror 
komunismu.
Psal se dvacátý prosinec 1948. 
Ten den mě navštívil můj brat-
ranec Radovan Číla a vyřizoval 
mi pozdrav od Standy Maděry, 
který údajně byl na dovolené v 
chatě Bubíka Hrubého, která 
stála v lese na konci obce Vr-
chovina nedaleko Nové Paky. 
Protože všude bylo dostatek 
sněhu, natáhl jsem si lyže a vy-
dal se do oné chaty, abych Ma-
děru na Novopacku, kam přešel 
z Českomoravské vysočiny, kde 
byl již v roce 1944 ve skupině 
Jermak – Porošina, přivítal.
Přijel jsem tedy do oné chaty, 
ale zjistil jsem, že dveře i oke-
nice jsou uzavřeny. Chvíli jsem 
obcházel kolem, když pojednou 
se dveře otevřely a v nich stál 
Maděra. Podali jsme si ruce a 
on mne pozval dál do chaty. V 
místnosti byla zapálená svíčka 
a tu v šeru jsem uviděl druhého 
přítomného muže. Byl o něco 
starší než já. Představil se jako 
Láďa. Maděra vyprávěl, že zde 
jsou na dovolené a že zde chtějí 
strávit Silvestra. Vyprávěl mi i 
o sobě, co dělá, že je zaměstnán 
u ČSD a že tam jezdí s parní lo-
komotivou. Pak jsme se bavili 
o běžných věcech. Před mým 
odchodem mě požádal, abych 
zítřejšího dne opět přišel a 
abych jim přinesl litr petroleje 
do lampy a asi stovku cigaret.
Druhý den jsem tam opět jel a 
přivezl, oč mě požádali. Téma 
se začalo ubírat úplně jiným 
směrem. Maděra mě bez 
obalu začal líčit, že v Praze 
měli ilegální skupinu, která 
byla prozrazena, a že pouze 

jim se podařilo uprchnout. Na 
Novopacko přišli proto, že tam 
Maděra znal terén z doby oku-
pace. Vyprávěl, že byl v Praze 
na nádraží varován nějakou 
ženou, že vedoucí skupiny 
Miroslav Šimek byl s ostatními 
zatčen. Pochlubil se, že má u 
sebe pistoli, kterou ukázal.
Za dva dny jsem tam opět jel 
a vezl jsem jim smažené řízky 
a bramborový salát. Po vstupu 
do chaty jsem zpozoroval, že 
tam je ještě třetí muž. Povstal 
a Maděra ho představil jako 
vedoucího skupiny s krycím 
jménem BARON. Chvíli jsem 
se na něho díval a pak jsem 
ho poznal. Byl to Jan Šmída 
z Jilemnice, kterého jsem znal 
z Paky z reálného gymnázia, z 
vyššího ročníku, než jsem byl 
já. Koncem protektorátu byla 
škola v Jilemnici uzavřena 
a žáci přešli do Nové Paky. 
Po revoluci u nás často byl, 
obzvláště, když mu otec vy-
jednával přijetí na vojenskou 
akademii v Hranicích. On to-
tiž byl velitelem partyzánské 
skupiny MAMUT v roce 1945, 
což byla skupina zpravodajská. 
Jan Šmída, později již jen jako 
BARON, požadoval činnost 
podobnou partyzánské za oku-
pace. Ptali jsme se, jak si to 
představuje. Pravil, že se musí 
vyvíjet činnost proti režimu, a 
to v takové míře, aby se o tom 
dozvěděli v zahraničí. Padla 
otázka, co tím konkrétně myslí 
a on odpověděl v tom smyslu, 
že vykrást prodejnu a že, jak 
má zprávu, má jet v krátké 
době předseda vlády Antonín 
Zápotocký novopackým tune-
lem, tak že by se mohl tunel 
vyhodit do povětří. Říkal, že 
by to nebyl žádný problém, 
že trhavinu by dodal a výpočet 
množství provede sám. Ptal se, 
kdo by mohl přispět nějakou tr-
havinou. Měl jsem doma deset 
desetidekových náloží donaritu 
ještě z revoluce, tak jsem se o 
nich zmínil. Nabídl jsem i 
granát do minometu. Pak jsme 
ještě asi hodinu hovořili. Při 
odchodu se ke mně otočil a po-

vídal, že kdybych je snad chtěl 
zradit, že má na nejvyšších 
místech známé a není problém 
mě zlikvidovat. Byl jsem tímto 
jeho výrokem překvapen. Pak 
se zvedl a říkal, že pospíchá. 
Po jeho odchodu jsme ještě ro-
kovali o novinkách, ale hlavně 
o tom, co nám řekl BARON. 
Ptal jsem se Maděry, jak je 
možné, že tak brzy BARON 
přijel a věděl, kde jsou ubyto-
váni. On mi na to odpověděl, 
že mu poslal lístek. Mně se 
celá věc nějak nelíbila, hlavně 
ten závěr s pohrůžkou. Navrhl 
jsem oběma, že by bylo dobré 
se z chaty někam přemístit a 
počkat nějakou chvíli. Maděra 
mi na to povídal, že hodlají 
odejít přes hranice do Západ-
ního Německa, a říkal, že by 
byl nejraději, kdyby to bylo co 
možná nejdříve. Přislíbil jsem 
mu v tom pomoci a hned druhý 
den jsem odjel do Hoříněvsi. Je 
to asi čtvrtá vesnice za Hoři-
cemi, kde jsem měl spolužáka 
z průmyslovky Josefa Čapka. 
Požádal jsem Pepíka o ubyto-
vání na tři dny pro dva známé, 
kteří chtějí odejít do Německa. 
Pepík by mě jistě vyhověl, ale 
bydlel v jednom domě se svým 
bratrem Františkem, a proto s 
ním dříve musel promluvit. 
Jeho bratr měl v obci pekárnu. 
Šel tedy za ním a za chvíli se 
skutečně vrátili a o ubytování 
jsme se dohodli. Franta ještě 
dodal, že jim alespoň v pe-
kárně pomohou. Druhý den 
odjeli Standa Maděra a Láďa 
Leiterman k bratrům Čapkům. 
Trasu jsem jim vyznačil. Jeli do 
Hořic, kde přesedli na vlak do 
Hoříněvsi. Bratři Čapkové je 
ubytovali. Druhý den jsem se v 
Pace sešel s Láďou Bachtíkem 
a chtěl jsem s ním pohovořit, 
protože se Maděra zmiňoval, že 
se měli u něho vykoupat. On o 
nich nic konkrétního nevěděl, 
jen to, že je k němu přivedla 
moje teta Zdenka Čílová z tra-
fiky. Za čtyři dny po odjezdu 
do Hoříněvsi se večer u nás 
objevil Maděra a sdělil mi, že 
ráno odchází s Leitermanem 

do Západního Německa. Mělo 
to být 6. 1. 1949. Žádal mě, 
abych mu dal nějakou zbraň 
na cestu. Věděl, že něco mám 
ještě z revoluce. Věřil jsem, že 
se jim podaří přejít přes hranice 
a tím že prakticky vše skončí. 
Dal jsem mu pistoli ráže 9 mm 
polské výroby zn. Radon v 
pouzdře a německý skládací 
samopal a dva zásobníky. 
Později jsem se dozvěděl, že 
se Maděrou a Leitermanem 
odešel ještě můj bratranec 
Radovan Číla a jeho kamarád 
Josef Militký.
Vloni v létě byl u mne na ná-
vštěvě onen Leiterman, který s 
nimi tehdy odešel do Němec-
ka a již se nevrátil. Přes různé 
útrapy se nakonec usadil v San 
Francisku, kde žije dodnes. Po-
žádal jsem ho, aby mi popsal 
onu cestu na Západ. Tak nyní 
opisuji jeho text.
Psáno v Praze dne 3. 8. 1993
Přibližná rekapitulace z doby 
zvratu moci v ČR v souvisloti 
se skupinou Miroslava Šimka. 
Autorem je L. E. Leireman, 
bytem Mill Valey, California, 
USA. 
S M. Šimkem se znám z doby 
2. světové války. Učili jsme se 
spolu v leteckých závodech v 
Letňanech. Zapojil jsem se do 
jeho ilegální skupiny v roce 
1943 a skončil v roce 1945. 
V letech 1945 – 1948 jsem 
se s ním setkal pouze dvakrát. 
Poprvé v nemocnici na Bulov-
ce asi v polovině roku 1946 a 
podruhé na jaře 1948. Bylo to 
při příležitosti, kdy jsem znovu 
navázal spojení s M. Šimkem 
z důvodu obnovení ilegální 
aktivity. M. Šimek zaujal 
vedoucí roli, více konspirační 
než aktivní. Sám jsem žádné 
„vůdcovské„ ambice neměl, 
byl jsem shromažďovatel a 
opatřovatel prostředků – zbra-
ní, výbušnin apod. V této roli 
jsem se někdy zúčastnil schůzí 
v bytě M. Šimka, kde jsem 
se seznámil s dalšími dvěma 
muži, a to se Standou Maděrou 
a stavitelem.
(pokračování v dalším čísle)

Třetí odboj na Novopacku. V městské knihovně proběhla 12. února prezentace knihy studentky Veroniky Kuříkové „Třetí
odboj na Novopacku / ORT 1512 / 49„. Číslem je označen rozsudek státního soudu nad 70 občany hradeckého kraje. Případem sa-
motným se zabývá asi třetina knihy a čerpá ze spisů soudu, zpráv exulanta Leitermana a výpovědí agenta Obranného zpravodajství 
Šmída – BARONA. Uveřejníme pohled z druhé strany, vzpomínku Vratislava Číly, odsouzeného tehdy ke 22 rokům těžkého 
žaláře. Vzpomínání uvedeme na pokračování v dalších číslech Achátu, materiály poskytl pan Jiří Hylmar.

VRATISLAV ČÍLAVRATISLAV ČÍLA
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Dne 9.2.2008 se v sále no-
vopacké hasičské zbrojnice 
konala výroční valná hromada 
okrsku č. 14 Sborů dobrovol-
ných hasičů Novopacka.
Místostarosta okrskového 
výboru Ladislav Beneš nej-
prve přivítal hosty a delegáty 
všech osmi sborů, mezi kte-
rými nechyběli ani zasloužilí 
hasiči Josef Petr a Jiří Nýdrle. 
Mezi rokující hasiče zavítala i 
starostka Okresního sdružení 
hasičů Eva Steinarová, členka 
výkonného výboru OSH Jičín 
Marie Smutná, velitel požární 
stanice v Nové Pace Milan 
Pospíšil, starosta okrsku č. 
15 (Peckovsko) Josef Mašek 
a zástupce Městského úřadu 
Jiří Šafář. Po zahájení schůze 
všichni přítomní uctili minutou 
ticha památku nejstaršího hasi-
če novopackého okrsku Josefa 
Vagenknechta, který zemřel v 
95 letech a hasičskému poslání 
věnoval neuvěřitelných 77 let 
svého života. 
Hlavní zprávu o činnosti celého 
okrsku přednesl starosta okrs-
kového výboru Václav Záves-
ký. V ní zhodnotil výroční 
valné hromady v jednotlivých 
sborech, které proběhly v zá-
věru roku 2007. Neopomněl 
zdůraznit záslužnou práci s 
mládeží ve sborech Vrchovina 
a Nová Paka. Vysoce hodnotil 

úroveň okrskového kola, které 
pořádali dobrovolní hasiči z 
Valdova, za což také předsta-
vitelům Valdova poděkoval. 
Na závěr své zprávy vyjádřil 
přesvědčení, že letošní okrs-
kové kolo, které se bude konat 
17. května ve Štikově, bude 
mít stejně vysokou sportovní 
i společensou úroveň.
Na slova starosty navázal svo-
jí zprávou velitel okrskového 
výboru Karel Skolek. Ten 
seznámil přítomné s výsledky 
provedených kontrol hasič-
ských zbrojnic a stavem tech-
niky v okrsku. Konstatoval, že 
oproti letům minulým došlo k 
rapidnímu zlepšení v přístupu 
jednotlivých sborů ke svěřené 
technice, výzbroji a výstroji.
Dalším bodem programu byla 
společná gratulace a předání 
dárkových košů u příležitosti 
životoních jubileí několika 
členů okrskového výboru: 
panu Rudolfu (Přibyslav) a 
paní Jislové (Nová Paka) k 70. 
narozeninám, panu Nýdrlovi 
(Nová Paka) k 75. narozeni-
nám a paní Šírové k 50 letům 
členství ve sboru dobrovolných 
hasičů ve Valdově.
Poté již následovala diskuze, 
do které se přihlásili všichni 
hosté. Milan Pospíšil zhodnotil 
spolupráci dobrovolných a pro-
fesionálních hasičů, poděkoval 

všem sborům v okrsku, které se 
zapojily do oslav 650 let výročí 
od založení města Nová Paka, 
a informoval o stavebních 
úpravách na požární stanici v 
Nové Pace. Starostka OSH Ji-
čín Eva Steinarová informovala 
přítomné hasiče o možnostech 
využití grantů Královéhradec-
kého kraje, které se dají použít 
pro činnost hasičů, a pozvala 
všechny na Okresní ples ha-
sičů, který se uskuteční 15. 
března ve Valdicích.
Celý průběh valné hromady se 
nesl v přátelské atmosféře!

Lubomír Exner, 
SDH Nová Paka

Dobrovolní hasiči Novopackého okrsku hodnotili svoji činnost Slavnostně laděná 
schůze výboru SDH 
Nová Paka
V úterý 5. února se sešli 
členové výboru Sboru dobro-
volných hasičů z Nové Paky 
na své pravidelné schůzi. Na 
programu jednání byly pouze 
dva zásadní body: oprava his-
torického vozidla Praga AN 
a příprava hasičského plesu, 
který se koná 29.2.2008.
Po ukončení oficiální části 
schůze následoval slavnost-
nější program: dlouholetá 
členka novopackého sboru, 
paní Marie Jislová, slavila 
své významné životní jubileum. 
Celý výbor SDH Nová Paka jí 
poblahopřál k 70. narozeninám 

a starosta sboru Milan Pospíšil 
za všechny předal oslavenkyni 
dárek a květiny. 
Všichni novopačtí hasiči přejí 
Marušce Jislové do dalších let 
mnoho zdravíčka, štěstíčka a 
životní pohody. Věříme, že se 
bude vždy ráda vracet mezi nás 
do „naší hasičárny„ stejně tak 
jako dosud. I když si ostatní lidé 
v tomto věku užívají zaslouže-
ného odpočinku, Maruška, jak 
jí všichni říkáme, je stále velmi 
aktivní a činná. Je členkou vý-
boru SDH i okrskového výboru, 
ráda pomůže při zajištění jak 
soutěží pro dospělé, tak i pro 
ty nejmenší, pomáhá při růz-
ných zábavách a posezeních 
pořádaných sborem. A tak 
až někdy navštívíte nějakou 
společenskou akci v packé 
hasičárně, věřte, že za barem 
vás ochotně obslouží stále svěží 
a usměvavá Maruška Jislová, 
čerstvá sedmdesátnice.

Za výbor SDH Nová Paka
Lubomír Exner
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Karmelitánské knihkupectví 
F. Procházky 101, Nová Paka /v pøízemí MKS/
e-mail: nova. paka@kna. cz, tel.: 493 721 967 

Setkání 
s Jiřinou Šiklovou
V úterý 11. března 2008 se 
uskuteční přednáška  PhDr. 
Jiřiny Šiklové,CSc na téma:
Dialog generací v současnos-
ti. Po přednášce bude násle-
dovat beseda na dané téma. 
Na akci vás zve Karmelitán-
ské nakladatelství ve spolu-
práci s Městským kulturním 
střediskem v Nové Pace.
Jiřina Šiklová (*1935) vystu-
dovala historii a filosofii na 
Filosofické fakultě Univerzity 
Karlovy v Praze. Po absoluto-
riu pracovala jako učitelka. Na 
katedře filosofie UK působila 
od roku 1960 a v roce 1965 
se zde podílela na obnovení 
katedry sociologie FF UK. 
Následně zde přednášela so-
ciologii mládeže. Aktivně se 
podílela na „Pražském jaru”, 
a proto byla po vstupu vojsk 
21. srpna 1968 propuštěna 
ze zaměstnání. V letech 1969 
- 1971 pracovala jako uklízeč-
ka. Nesměla publikovat, proto 
své odborné práce vydávala 
pod svým dívčím jménem 
Jiřina Heroldová nebo pod 
různými pseudonymy. Byla 

rovněž spoluautorkou několika 
rozhlasových a televizních po-
řadů. Začátkem sedmdesátých 
let začala spolupracovat s Pe-
trem Pithartem při zajišťování 
tajné výměny korespondence, 
odesílání rukopisů a přijímání 
publikací a knih vytištěných v 
exilu. V květnu 1981, poté, co 
byl na rakousko-českosloven-
ských hranicích zadržen kara-
van s exilovými publikacemi, 
byla zatčena a vězněna v Praze 
-Ruzyni a spolu s dalšími ob-
viněna z „podvracení republiky 
ve skupině a ve spojení se za-
hraničním činitelem”. Trestní 
stíhání „skupiny J. Šiklová a 
spol.” bylo zastaveno v prosin-
ci 1989 z rozhodnutí prezidenta 
Václava Havla.
Po propuštění z vězení v roce 
1982 pracovala v pediatric-
kém oddělení Thomayerovy 
nemocnice v Praze 4-Krči. S 
pomocí zahraničních diplo-
matů zajišťovala v této době 
také výměnu textů a přijímání 
publikací i rozmnožovacích 
strojů ze Spolkové republiky 
Německo, podílela se na pře-
dávání zpráv Ivanu Medkovi 
do Vídně, do Radia Svobodná 
Evropa v Mnichově, do BBC 

v Londýně, udržovala spojení 
se slovenskými disidenty. Poté, 
co byla v roce 1988 znovu 
zadržena, byla propuštěna ze 
zaměstnání a do převratu 1989 
se živila jako uklízečka.
Od roku 1990 přednáší znovu 
na Filozofické fakultě UK so-
ciologii. Po letech zkušeností 
v praxi se rozhodla po vzoru 
Nizozemí a Skandinávie založit 
katedru sociální práce, apliko-
vané sociologie. Tuto katedru 
vedla do roku 2000. Nadále 
zde přednáší problematiku 
životního cyklu, sociální ge-
rontologie, gender a sociální 

problémy minorit, národností, 
azylantů a uprchlíků a tema-
tiku nevládních, neziskových 
organizací. Je zakladatelkou 
centra a knihovny Gender Stu-
dies Praha a spoluiniciátorkou 
obdobných center v dalších 
postkomunistických zemích. 
Publikovala desítky statí v 
odborných časopisech za-
hraničních i domácích, byla 
předsedkyní Masarykovy 
sociologické společnosti v 
ČR. V roce 1995 získala cenu 
Žena Evropy, která je v Bruselu 
udílena ženám, jež přispěly k 
integraci Evropy. Jako zástup-
kyně nevládních organizací 
žen se účastnila mezinárod-
ního kongresu žen v Pekingu 
a v roce 2000 konference ve 
Valencii o násilí proti ženám. 
V roce 1999 jí prezident Václav 
Havel udělil medaili T.G.Ma-
saryka I. stupně za zásluhy o 
republiku.
Je členkou správních rad něko-
lika významných nadací (Vize 
97, Nadace rozvoje občanské 
společnosti, Nadace Charty 77, 
Konto Bariéry)a redakčních rad 
tří významných zahraničních 
oborných časopisů (European 
Journal Social Work, East 
Central Europe, Social Re-
search etc.).
Dvě poslední knihy Jiřiny 
Šiklové - Deník staré paní a 
Dopisy vnučce odrážejí její 
bohatou životní zkušenost. De-
ník staré paní odráží problémy 
stáří a nabízí i možná pozitivní 
řešení. Knížka by měla být po-
vzbuzením a konkrétí pomocí 
jednotlivcům i rodinám.
Kniha Dopisy vnučce jsou mo-
zaikou korespondence babičky 

dospívající vnučce. 
Cílevědomě ukazují 
na kontinuitu generací 
a snaží se mezi nimi 
vytvářet porozumění: 
aby mladí trochu chá-
pali, jak uvažuje starší 
generace, a naopak, aby 
si staří uvědomovali, co 
se děje v mladých. Její 
publikace jsou odrazem 
praktického života a na-
psané velmi čtivě. Na-
víc se čtenáři mohou s 
autorkou setkat přímo 
na besedě v Nové Pace! 
Autogramiáda jejích 
knih začne v knihku-
pectví od 16,30 hod., 
přednáška od 17 hod. 
v MKS. Využijte také 
výjimečné příležitosti!  
BK
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VÝVOZ JÍMEK, SEPTIKŮ
IFA W50 obsah 4,8m³ TATRA 148 obsah 10 m3

ČIŠTĚNÍ, FRÉZOVÁNÍ 
ODPADNÍHO 
POTRUBÍ
ROTHENBERGER - 
čistička potrubí R600
Kontakt:  J. Křížek, 
Nová Paka 1487 tel.: 603 715 355, 608 870 327

Stali jsme se svědky dlouhé 
rozpravy o způsobu volby 
prezidenta v našem parlamen-
tu. Pro tajnou volbu lze nalézt 
mnoho argumentů i výhrad. 
U tajné volby se jeví výhodou 
anonymita, tedy že volič se 
nemusí obávat protivenství 
ze strany toho, koho nevolil. 
U veřejné volby je traktována 
naopak možnost veřejné kont-
roly volby. 
Autor článku věc vnímá tak, 
že obecně by měly být volby 
veřejné – už jenom proto, aby 
se předešlo podvodům (proto 
se např. dodnes ve Velké Bri-
tanii ve volbách do sněmovny 
eviduje, kdo jak volil). Tajná 
volba by měla přicházet do 
úvahy jen ve výjimečných 
případech. A řekněme si ote-
vřeně, že to je tehdy, pokud si 
myslíme, že volič je ve větším 
riziku nesvobodné volby – že 
za to, jak hlasoval, získá něja-
kou výhodu (aby to tedy nešlo 
zkontrolovat), případně pokud 
by byl poškozen.
Druhým aspektem je přímost 
volby. Jedná-li se o zprostřed-
kovanou volbu, tedy když voli-
tel byl sám zvolen, aby provedl 
volbu. V USA je prezident vo-
len sborem volitelů – z každého 
státu unie se volí určený počet 
volitelů, volitel přímo kandi-
duje s tím, koho bude volit. 
Nemusí následně volit toho, 
koho slíbil (a stane se to), ale 
je nepředstavitelné, že by při 

vlastní volbě prezidenta volil 
jinak než veřejně. To přichá-
zíme vůbec k povaze mandátu 
zvoleného zástupce, pro volby 
nebo i jiné rozhodování (např. o 
zákonech). Je zvolený zástupce 
povinen vykonávat mandát tak, 
jak slíbil, nebo může jednat v 
zájmu zastupovaných dle své 
úvahy? 
Starší koncept je imperativní 
mandát, že tedy zástupce jed-
ná podle pokynů zastoupených 
a když neví, vrátí se k nim k 
poradě a následně rozhodne. 
Moderní doba, resp. množství 
a složitost rozhodování však 
vedly k odluce této těsné vazby 
a vyvinul se koncept volného 
mandátu. Mějme však na pa-
měti, že imperativní mandát 
(zástupce je vázán příkazy, 
resp. před volbou danými sli-
by) je základním řešením, a v 
moderní době „z technických 
důvodů” jen zdegenerovalo.  
Touto optikou přistupujme k 
rozhodování o tajnosti volby. 
Nyní k situaci v Nové Pace. 
Od listopadu 2002 se všechny 
volby a rozhodnutí v zastupitel-
stvu a také v radě činí veřejně. 
Nikdo neměl nikdy námitek 
proti tomuto systému, což uka-
zuje, že v našem zastupitelstvu 
jsou sebevědomí lidé, kteří se 
nemusí schovávat při svých 
rozhodnutích a hlavně jsou 
připraveni nést odpovědnost 
za rozhodnutí nesprávná.
Když byl konán průzkum ote-

vřenosti měst v našem kraji,  
byly hodnoceny faktory jako 
veřejnost zasedání, rozho-
dování, zápisy apod. Jeden 
bod z celkových 11 byl i za 
veřejnost hlasování ve schů-
zích zastupitelstva. Nová Paka 
mezi 13 největšími městy Krá-
lovéhradeckého kraje vyhrála s 
maximálním počtem 11 bodů 
a např. porazila těsně Hradec 
Králové, resp. výrazně Jičín. 
Autor článku má však za to, že 
v tomto hodnocení měla Nová 
Paka získat i další body – za 
veřejnost voleb a veřejnost jed-
nání rady, a měla tedy zvítězit s 
větším náskokem. V Nové Pace 
je veřejné i hlasování v radě; 
nejenže se zveřejňují zápisy, 

ale vždy se uvádí, jak který rad-
ní o daném bodu hlasoval. Na 
radu může přijít jakýkoli člen 
zastupitelstva (i opoziční). 
Chtěl bych však upozornit, že 
existují města, kde se všechna 
rozhodnutí činí tajně, tedy ne-
jen volby. V jednom blízkém 
městě při každém hlasování (o 
sebemenší záležitosti) obchází 
úředník členy zastupitelstva s 
urnou a pak počítá. 

Rudolf Cogan
Sportovci pro Novou Paku 

- předseda

V Nové Pace volíme veřejně
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Zaměstnanci a uživatelé 
Diakonie ČCE – středisko 
Světlo ve Vrchlabí
děkují všem dobrovolníkům 
a institucím, kteří nás v roce 
2007 podporovali. 
V červnu proběhla v ulicích 
měst Vrchlabí, Jilemnice, 
Trutnova, Nové Paky a Hos-
tinného veřejná sbírka „Tý-
den pro Světlo„  - poděkování 
patří občanům z těchto měst. 
Ještě jednou Vám děkujeme 
za nezištnou pomoc.
Za Diakonii ČCE – středis-
ko Světlo ve Vrchlabí Jana 
Hofmanová 

Realitní kancelář Triáda Jičín nabízí k prodeji 
městské byty v Nové Pace:
2+1, výměra 58 m2, Achátová 1702, 
tržní cena - znal.posudek 1.050.000 Kč, vyvolávací cena 945.000 Kč

2+1, výměra 58 m2, Achátová 1702, 
tržní cena - znal.posudek 1.100.000 Kč, vyvolávací cena 990.000 Kč

2+1, výměra 44 m2, Achátová 1702, 
tržní cena - znal.posudek 850.000 Kč, vyvolávací cena  765.000 Kč

3+1, výměra 65 m2, K Hájku 1706, 
tržní cena – znal.posudek 1.195.000 Kč, vyvolávací cena  1.075.500 Kč 

Byty jsou volné, možnost okamžitého nastěhování.
V případě více zájemců prodej formou výběrového řízení nejvyšší nabídce.
Písemné žádosti o prodej bytu zasílejte na adresu:  TRIÁDA, realitní kancelář, Fortna 43,
      506 01 Jičín do 12.března 2008.
Bližší informace k prodeji a zajištění prohlídky bytů: 
  Lenka Šimsová, tlf 493 522 869, mobil 776717776 Pilates – 

cvičení 
na míči

Autor: Ellie Herman

Bolí vás záda? Když se 
začne cvičit, postupně si 
vaše tělo zvykne, ale musí 
se chtít! Začala jsem cvičit 
ze zdravotních důvodů. Na 
začátku cvičení jsem nevě-
řila, že to pomáhá, a neměla 
jsem pevnou vůli. Ale díky 
slibu, který jsem dala své 
třídní učitelce Jiřině Ma-
glenové, cvičím pravidelně 
každý den. Slib, který dám, 
se nedá zrušit! Za to jí moc 
děkuji. 
Cvičím každý den 25 mi-
nut. Velmi si vážím toho, 
že jsem začala cvičit. Když 
si nezacvičím, bolí mě záda. 
To proto, že jsem si na cvi-
čení zvykla. A když si na to 
zvyknete, tak to pomáhá. 
Vlastně mě to moc baví. A 
věřím, že se to spraví, když 
budu pravidelně cvičit.

Měli byste si koupit míč 
velikostně podle vaší výš-
ky. Velikost míče 55 cm, 
pokud měříte méně než 
152 cm. Velikost a tvrdost 
míče můžete měnit podle 
toho, kolik vzduchu do děj 
nafouknete.
Jestliže míč nafouknete 
hodně, míč bude větší a 
bude se na něm hůře cvičit. 
Každý cvik opakujeme 8x.

Eliška Záhořová, 
žákyně 

II. ZŠ Komenského
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Při loňských oslavách význam-
ného výročí existence Nové 
Paky, které se podle mne po-
vedly, se také vzpomínalo 
výročí vzniku a činnosti bas-
ketbalu. To se povedlo méně. 
Soudím tak i podle toho, že 
účast minulých a současných 
basketbalistů a jejich příznivců 
byla minimální: pár veteránek a 
něco málo ze střední generace. 
Co mě ale mrzí nejvíc, je to, 
že se zapomnělo anebo se to 
oficiálně neví, na skutečného 
zakladatele oddílu basketbalu 
v Nové Pace. Byl jím pan 
inženýr Emi1 Somo1. O jeho 
životní historii jakožto o svém 
trenéru něco vím, cítím povin-
nost to alespoň touto formou 
sdělit. 
Když němečtí okupanti zavřeli 
v Protektorátu Čech a Moravy 
vysoké školy, byl E. Somol 
studentem Stavební fakulty 
ČVUT. Studenty bydlící v 
kolejích odvezli Němci do 

koncentračního tábora. Byl 
mezi nimi i on. Protože tam 
velmi vážně onemocněl, byl 
propuštěn domů. Uzdravil se 
v péči novopackého lékaře 
MUDr. Ladislava Kaizla, prý 
psím sádlem. Somol pak založil 
oddíl basketbalu. Zvykli jsme 
si, že každý čin se hodnotí 
také ideově, nemyslím tím 
ovšem demagogii dnešních 
partají. Tento počin by pak byl 
vpravdě vlastenecký. Oddíl 
basketbalu se stal totiž součás-
tí Klubu českých turistů, jediné 
české sportovní organizace v 
Protektorátu Čech a Moravy. 
Byly tam i oddíly atletický a 
fotbalový, vedené bratry Pi1a-
řovými. Tím byla v Nové Pace 
odebrána členská základna pro 
fašistickou organizaci Kurato-
rium pro výchovu mládeže v 
Čechách a na Moravě. S Klu-
bem ČT, který byl zrušen v po-
sledních letech války, zanikly i 
tyto oddíly. Basketbal, ve své 

Z HISTORIEZ HISTORIE

Vzpomínání na začátky novopackého basketbaluVzpomínání na začátky novopackého basketbalu
době nejslavnější novopacký 
sportovní oddíl, byl obnoven 
Sokoly ihned po válce. Ná-
sledníky Emila Somo1a byli 
vynikající trenéři a naši ka-
marádi na celý život, Zdeněk 
Čermák a Richard Geis1er. 
Tito průkopníci basketbalu 
vyšlapali cestičku pro novou 
generaci hráčů, trenérek a tre-
nérů, kteří se věnovali zdejšímu 
basketbalu ze všech si1.
Vážené zastupitelstvo a vá-
žení zastupitelé města Nové 
Paky! Domnívám se, že byste 
mohli při hodnocení historie 
novopackého sportu oficiál-
ně vzpomenout rozhodného 
podílu pánů E. Somo1a, Z. 
Čermáka a R. Geis1era na 
vzniku a obnově basketbalu. 
Bylo by to spravedlivé.

Věra Nováková - Bruková

Jiří Černý na téma 
rockování 
Ve čtvrtek 14. 2. 2008 na-
vštívil po dlouhé době Novou 
Paku přední hudební publicis-
ta a kritik Jiří Černý. V malém 
sále MKS se sešlo bezmála 50 
hudebních dychtivců, kteří bě-
hem 2,5 hodinové přednášky 
mohli slyšet ukázky a kritiky 
hudby 70. let po současnost 
(například Pink Floyd, Jonny 
Michelová, Vlasta Třešňák a 
další a další).
Ve druhé polovině přednášky 
zazněly dotazy veřejnosti na 
téma Radůza, Bob Dylan, 
Sestry Steinovy atd. Posluchači 
byli velmi spokojeni a odnášeli 
si informace z širokého hudeb-
ního spektra.
V pátek 15. 2. 2008 přednášel 
Jiří Černý ve velkém sále pro 
školy na téma Poezie a rock. 
Připravil si básně autorů svě-
tové poezie i básníky spjaté s 
naším krajem, např. Jaroslav 
Seifert - báseň Deštník z Pi-
kadely, kterou zhudebnil Jiří 
Bulis, Shakespearovy básně 
Marka Ebena, z 19. st. zazněla 
např. Báseň Slávy dcera Jana 
Kollára v podání Marka Ebena, 
od Františka Halase báseň Sedí 
smutná paní Jana Buriana (CD 
Poezie), Plastic Peaple - báseň 
Růže a mrtví, Josef Kainar 
– Stříhali dohola malého 
chlapečka Vladimíra Mišíka, 
od Jana Skácela uspávanka 
Studánka, ta nikdy nelže Ivy 
Bittové, od Pavla Šrůta (Ská-
celův Žák) Bitva o Karlův 
most Honzy Hrubého, který 
ji zhudebnil a Michal Prokop 
nazpíval.
V další části přednášky zazněly 
otázky studentů na téma např. 
naše současná rocková scéna, 
Jarek Nohavica a jeho spolu-
práce se státní bezpečností, 
nejoblíbenější kapela J. Čer-
ného (Pearle jam), poslední 
navštívený koncert, atd.
Jiří Černý pochválil studenty 
Gymnázia za pozornost při 
přednášce a zajímavé otázky.
Přednášky J. Černého budeme 
opakovat v pravidelných ter-
mínech a budeme se těšit na 
další hudební kritiky a na vás, 
hudební posluchače.
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Pepa Streichl
Novopacké sklepy 7. března 20.00 hodin

Známý ostravský písničkář a bluesman Pepa Streichl vydal zatím 
své poslední album, nazvané Za dveřmi, počátkem léta loňského 
roku. Ale jeho úplně první vystoupení v oblasti folku se datuje do 
roku 1968. Byl to právě on, kdo poprvé pozval Jarka Nohavicu 
do svého koncertního programu na folkové scéně. Společně poté 
odehráli více než sedm set koncertů. Pepa Streichl se od roku 1991 
více věnuje blues. Po sedmileté pauze se v roce 2002 znovu vrací 
na pódia. Ještě rok předtím vydal Pavel Dobeš cédéčko nazvané 
K svátku s Pepovými písničkami, což byla v době jeho nemoci 
krásná kamarádská výpomoc. Pepa Streichl vydal album Samota, 
samota… v roce 1991, v němž hudební aranže byly dílem Jana 
Spáleného, nahrálo ASPM, společně s Pepou. Další Streichlovy 
projekty: Pepa Streichl & Truc Blues (1995), Live For Friends, 
Hulín 1987 & 1988 (sestřih živých koncertů z let 1987 a 1988). 
Pepa Streichl napsal také hudbu k několika divadelním hrám a 
dokumentárním filmům. 
„Na zatím mém posledním albu Za dveřmi, které vyšlo vloni v 
létě, je většina bluesových písniček, které jsem natočil se svým 
triem, přáteli, a jsem rád, že se na něm hudebně podílel například 
Andonis Civopulos, což je vynikající jazzman, kytarista, který 
nyní slaví úspěchy také v seskupení Legendy se vrací. Samo-
zřejmě, že nenahraditelnou ztrátou byla navždy smrt Richarda 
Kroczka staršího, který byl mým velkým přítelem, učitelem a 
hudebníkem par excellence.” 
Na otázku, zda ještě Pepa Streichl mívá sny v hudební oblasti, 
se chvilku zamyslí a odpoví: „Kdysi mě to snění hnalo kupředu, 
teď sním občas taky, ale to snění už zase není až zase tak moc 
mimo realitu. Jsou to spíše přání, co bych si chtěl splnit. Kdo vás 
v hudbě nejvíce ovlivnil? Myslím, že mě ovlivnil tak trochu každý, 
jehož muziku jsem poslouchal. Ať už Rolling Stones, Beatles, 
Led Zeppelin, Bob Dylan, Donovan, Clapton, ale mám i méně 
známé vzory, jako jsou třeba Kanaďan All Stewart nebo třeba 
pouliční muzikant Fred Goodie, což je Texasan z Austinu. Potkal 
jsem se s ním před časem v Amsterdamu . V posledních měsících 
zaznamenala - zejména na některých televizních kanálech - velký 
úspěch vaše píseň Julie, ztvárněná formou úžasného výtvarného 
videoklipu… To výtvarné ztvárnění napadlo kamarádku a jejího 
manžela, též kamaráda, Martu a Mirka Kačorovy. Spolupraco-
val jsem s nimi na několika projektech. Je režisér a já jsem k 
tomu psal hudbu. Mimochodem jeho dokument s mojí hudbou 
byl vloni oceněn na Sportfilmu v Liberci. Jak vidíte vaši další 
muzikantskou budoucnost? Pořád mě nejvíce baví živé hraní v 
klubech. Tak bych si přál hrát co nejdéle a často. Dokud to půjde 
a bude mě to bavit. 
Pepa Streichl je bluesový zpěvák, který po smrti Petra Kalandry 
u nás zůstal představitelem autentického blues. Toho blues, za 
které on ručí i svým životem.
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S pietou...
Málokdo z Novopackých si všiml na rozhraní ledna 
a února černé vlajky, vyvěšené na stožáru u „Junácké 
klubovny.“ A jen zasvěcení znali skutečnou příčinu 
úbytku oldskautských řad.
Ve smuteční síni se rozloučili poslední týden v lednu 
nejen členové střediska SOPKA, ale i další občané 
s Věrou Geislerovou, která zvláště po úmrtí svého 
manžela v r. 2006 častěji navštěvovala schůze členů 
své generace. Žel, té první v letošním roce, která byla 
ve slavnostním rázu, se už nedožila.
Další ztrátu utrpěla skautská organizace v osobnosti 
střediskového velitele Stanislava Richtera. Píši-li „v 
osobnosti“, tak tím chci podtrhnout jeho snahu a úsilí 
o chod početného střediska několika generací. Balú 
- jak znělo jeho skautské jméno - i přes stále se zhor-
šující zdravotní stav měl na mysli dobrou organizaci 
svého střediska a do posledních chvil svého života pro 
chod SOPKY neúnavně pracoval. V podstatě odešel z 
našich řad člověk, který byl hybnou silou, motorem, 
bez kterého si nebylo možné činnost představit.
Se Stanislavem Ritchterem se rozloučili v semilském 
krematoriu členové rodiny, ale výsada posledního sbo-
hem byla dána i skautům. Téměř celá středisková rada 
a čestná stráž, stojící po stranách rakve umístěné na 
katafalku, přišla vzdát úctu svému veliteli v tom, co 
mu bylo tak blízké - ve skautských krojích.
Odchodem skautského činovníka bylo středisko 
SOPKA postaveno před otázku, kdo nastoupí na jeho 
místo. Provizorní řešení, na kterém se středisková rada 
dohodla několik dní po pohřbu bratra Balúa, je sice 
dostatečné, ale vhodný zástupce, pokračující v elánu 
dosavadního velitele, zatím váhá. Přece jen skautů, 
zkušených vědomostmi i věkem je dost. Ale právě 
ten věk - většina přes 70 let - je překážkou. Tedy 
zatím . . .

Karel Pokorný

HOUSLOVÁ SOUTĚŽ JOSEFA MUZIKY 
V ROCE 2008 
12. ročník Houslové soutěže Josefa Muziky se uskuteční ve 
dnech 26. 4. – 27. 4. 2008. Spolehlivou pořadatelskou záštitou 
je občanské sdružení Open Art, které více než třináct let úspěšně 
organizuje kulturní akce na Novopacku. Městský úřad v Nové 

Pace podporuje tuto význam-
nou kulturní událost, která 
město proslavila i za hranicemi 
České republiky, neboť se této 
renomované soutěže zúčastňu-
jí talentovaní mladí umělci ze 
Slovenska, Polska, Ukrajiny i 
Běloruska.
Ředitelství Gymnázia a SO-
ŠPg opět poskytne kultivo-
vané zázemí jak v prostorách 
školy, tak i domova mládeže a 
školní jídelny. Soutěž mohou 
sledovat příznivci houslového 
umění, které bude hodnotit 
odborná porota nejen z České 
republiky, ale i z Německa, 
Polska a Slovenska. Sledování 
této významné akce vám může 
přinést nevšední zážitek.

B. Stopková, L. Krausová
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VÝSTAVA FILMOVÝCH PLAKÁTŮ
sobota 1. 3. 2008 v 16.30 hod. ve vstupní hale 

kina, vstup zdarma
u příležitosti znovuotevření kina zveme veřejnost na zahájení 
výstavy starých fi lmových plakátů v chodbě a ve vstupní hale 

kina s hudebním doprovodem a malým občerstvením
od 17.30 hod. začínáme promítat oceněný český fi lm Václav, 

též od 20 hod.

DIALOG GENERACÍ V SOUČASNOSTI  
SETKÁNÍ S PhDr. JIŘINOU 

ŠIKLOVOU, Csc.
úterý 11. 3. 2008 v 17 hod., malý sál, vstupné 

dobrovolné
Společně s Karmelitánským nakladatelstvím jsme pro vás 

připravili setkání se socioložkou a publicistkou 
PhDr. Jiřinou Šiklovou, Csc., v 16.30 hod. proběhne v 

Karmelitánském knihkupectví autogramiáda.

OSUDY DOBRÉHO VOJÁKA ŠVEJKA
ochotnický soubor J. K. Tyl Hořice – podle 

románu Jaroslava Haška
pátek 14. 3. 2008 v 19.30 hod., velký sál, 

vstupné 60,-/40,-Kč
Zkušené hořické umělce ochotnického kádru posílila řada 
nováčků z řad milovníků Haškova díla, kteří budou stát na 
jevišti před publikem mnohdy poprvé. Uvidíme tak mnoho 

hořických osobností, které propůjčily tvář notoricky známým 
Haškovým postavám a oživily tak znovu nezapomenutelné 

scény jeho nejslavnějšího románu.
Režie: Ladislav Dostál, hrají: Michal Moravec, Marcela 

Kováčiková, Libor Dostál, Oldřich Kada a další

JAROMÍR NOHAVICA
koncert jednoho z nejznámějších českých písničkářů

pondělí 17. 3. 2008 v 19.30, velký sál, vstupné 
270,-/260,-/250,- Kč, na stání 200,-Kč

zahájení předprodeje v kanceláři MKS: 29. 2. od 15 hod.!

VČELÍ MEDVÍDCI – DIVADLO VĚŽ 
BRNO  

pořad pro školy
středa 19. 3. 2008 v 8.30 a 10 hod., velký sál, 

vstupné 25,- Kč
- podle původního zpracování, kvalitní pohádkový zážitek plný 

písniček a laskavého humoru... 

 KANADA 2005  - PaedDr. LIBOR TUREK
středa 19. 3. 2008 v 18 hod., malý sál, 

vstupné 40,- Kč

přednáška o měsíční cestě Britskou Kolumbií a Albertou, 
Grónsko, Vancouver, kouzelné národní parky Jasper, Banff, 

Yoho, Waterton. Olympijský park v Calgary, údolí Okanagan. 

VELIKONOČNÍ DISKOTÉKA PRO 
DĚTI

sobota 22. 3. 2008 v 15 hod. v malém sále, 
vstupné 35,- Kč

zveme všechny děti a rodiče na veselou odpolední discotéku s 
písničkami, hrami a soutěžemi 

  KYTARA VÁŽNĚ I 
NEVÁŽNĚ - LIBOR FIŠER

sobota 22. 3. 2008 ve 20 hod., malý sál, vstupné 
80,- Kč

koncert známého kytaristy – od klasické kytary přes 
španělskou hudbu po latinsko americkou v úpravě skladeb, 

zazní skladby i od Erica Claptna a Stinga 
předprodej od 1. 3. 2008

SPIRITUÁL KVINTET
koncert legendární české folkové skupiny

sobota 29. 3. 2008 v 19.30 hod., velký sál, 
vstupné 200,-/180,- Kč

Ve složení Jiří Tichota, Jiří Cerha, Zdenka Tichotová, Irena 
Budweiserová, Jiří Holoubek, Dušan Vančura

předrodej od 1. 3. 2008

Připravujeme:

OTEVŘENÉ MANŽELSTVÍ – ŠVANDOVO 
DIVADLO PRAHA

Karel Roden, Marian Roden, Jana Krausová
středa 2. 4. 2008 v 19.30 hod., velký sál

předprodej od 1. 3. 2008

EVA A VAŠEK - koncert
pátek 25. 4. 2008, 18 hod., velký sál - vyprodáno!

TAJEMSTVÍ – DANIEL LANDA
zájezd na muzikál do divadla Kalich Praha

středa 14. 5. 2008, cena 750,- Kč
přihlášky se zálohou 300,- Kč přijímáme do 4. 4., 

doplatek 450,- Kč do 30. 4.!

Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT JIŽ 
DNES V KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE REZERVOVAT 

NA TELEFONU 493 721 928, 737 289 732
ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE NEJPOZDĚJI TÝDEN 

PŘED PŘEDSTAVENÍM!
(zakoupené vstupenky jsou vratné nejpozději 3 pracovní dny 

před představením)
ZMĚNY V PROGRAMU VYHRAZENY
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Upozornìní: Dle Zákona ÈNR è. 241 každý úèastník veøejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k cenì vstupenky 
pøíplatek 1,- Kè. Informace o programu kina nepøetržitì na tel. è. 493 722 892, www. novapaka. cz, www.kultura-novapaka.cz

1. sobota v 17,30 a ve 20 hodin

Václav
Nová tragikomedie Jiřího Vejdělka, ve které Ivan Trojan vyvádí jeden 
průšvih za druhým… Přístupný – Vstupné 64 Kč

5. středa v 17,30 a ve 20 hodin

Rezident Evil: Zánik
Třetí závěrečná část trilogie, v hlavní roli s krásnou Millou Jovovich.
Nepřístupné do 15 let – Vstupné 64 Kč

6. čtvrtek pouze v 19 hodin - Filmový klub

Jan Saudek 
Pozoruhodný filmový portrét světoznámého fotografa. Nepřístupný do 
15 let – Vstupné pro členy FK 64 Kč, pro nečleny s příplatkem.

7. – 8. pátek sobota v 17,30 a ve 20 hodin

Svatba na bitevním poli
Moravská komedie Dušana Kleina. V hlavních rolích Bolek Polívka, 
Zlata Adamovská, Josef Somr, Jana Doležalová a Roman Vojtek.
Nepřístupný do 12 let – Vstupné 69 Kč

12. středa v 17.30 a ve 20 hodin

Chyťte doktora!
Komedie o lásce a jejích následcích. Český film. Hrají Michal Malátný, 
Tatiana Vilhelmová. Přístupný – Vstupné 64 Kč

13. čtvrtek 17.30 a ve 20 hodin

Kouzelná romance
Romantická pohádková komedie v českém znění.
Přístupný – Vstupné 69 Kč

14. pátek v 17.30 a ve 20 hodin

Poslední plavky
Nová česká rozmarná komedie je příběhem jistého Jardy Kuchaře, hr-
diny zašlé éry tuzexového bonu…
Nepřístupný do 12 let – Vstupné 69 Kč

15. sobota pouze v 17.30 !!!

Americký gangster
Strhující příběh o vzestupu a pádu jednoho z nejmocnějších mužů 
newyorského podsvětí a o obyčejném poldovi, který ho dostal na kole-
na Režie: Ridley Scott. Nepřístupný do 15 let – Vstupné 69 Kč

19. středa v 17.30 a ve 20 hodin

Holka na hlídání
Vystudovaná antropoložka vylétla po škole do světa, v němž pro sebe 

těžko hledala místo a uplatnění. Náhoda jí do klína přihrála místo chůvy 
v extrémě bohaté rodině, které vládne pevnou rukou neurotická znudě-
ná matinka. Přístupný – Vstupné 64 Kč

20. čtvrtek v 19.00 hodin

Nový svět 
Projekt 100 - Filmový klub
Píše se rok 1607. Amerika je téměř stejná jako před pěti tisíci lety 
- obrovská země jevící se jako nekonečná prastará divočina obývaná 
domorodými kmeny, které žijí v ideální harmonii s přírodou. To se však 
navždy změní. Přístupný – Pro členy Filmového klubu 59 Kč, pro 
nečleny FK s příplatkem

21. pátek pouze ve 20 hodin!!!

Monstrum
Tahle noc změní život všem. A některým ho ukončí. Čeká vás sto-
procentní adrenalinový zážitek, s jakým jste se v kinosále určitě ještě 
nesetkali.
Nepřístupno do 15 let – Vstupné 64 Kč  

22. sobota v 17.30 a 20 hodin

Láska za časů cholery
Romantické drama.Výpravný film s vynikající orchestrální hudbou i 
s několika písněmi od hvězdné Shakiry. Natočil britský režisér Mike 
Newell.
Nepřístupno do 15 let – Vstupné 64 Kč

26. středa pouze ve 20 hodin!!!

Vetřelci vs. predátor 2
Akční sci-fi horor. Druhá část série o souboji vetřelců s predátorem se 
vrací k základům a aspiruje na označení „filmová jatka„ roku.
Nepřístupno do 15 let - Vstupné 69 Kč

27. čtvrtek pouze v 17.30 hodin

Pan Včelka
Animovaná komedie. Nekorunovaný král animovaných pohádek studio 
Dreamworks se spojil se slavným komikem Jerrym Seinfeldem a spo-
lečně vás zavedou do zábavného světa, ve kterém to hučí jako v úlu.
Přístupný - Vstupné 69 Kč

28.-29. pátek v 17,30 a ve 20 hodin, sobota pouze ve 20 hodin!!!

Na vlastní nebezpečí
Vzrušující souboj s divokým přírodním živlem, samozvanými strážci 
zákona i hranicemi vlastních možností. Režie Filip Renč. Hrají: Jiří 
Langmajer, Filip Blažek. Přístupný - Vstupné 69 Kč.

Kino hraje dětem:
8. sobota v 15.30 hodin

Dětský bijásek
Krtek, medvídci, cvrček a další filmoví hrdinové.
Vstupné 19 Kč

Připravujeme:
Já legenda – Královna Alžběta: Zlatý věk – Invaze – Než ďábel zjistí, 
že seš mrtvej – Jumper – Soukromá válka pana Wilsona – Říše hraček 
– Crash Road – Let´s Dance – Pokání – Tahle země není pro starý 
– Aguirre, hněv Boží – Alvin a Chipmunkové – Sweeney Todd: ďábel-
ský holič z Fleet Street – Beowulf

Předprodej a prodej vstupenek:
Pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení.
Změna programu vyhrazena
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I v saku, ve kterém bývá ob-
čas vidět, lze poznat, že Jarda 
Štěpán není žádná křehotinka. 
Právě naopak. Je to silák k 
pohledání, se svaly kulturisty 
vypěstované činkami spolu 
s dalším nářadím a náčiním 
pro silné muže. Mimo kultu-
ristiku se dnes věnuje méně 
známému silovému sportu 
„Ocelový muž”. V loňském 
roce skončil v Karlosově po-
háru bez rozdílu kategorií na 
2. místě a ve své kategorii 45 
– 54 let byl v České republi-
ce daleko nejlepší. Karlosův 
pohár je vlastně soutěž ocelo-
vých mužů s krédem: „Soutěž 
pravdy pro všechny, pro které 
pohyb znamená radost”. Sou-
těž ocelových mužů je silový 
pětiboj složený ze tří silových 
disciplin - benchpressu, což je 
tlak činky, nejčastěji o hmot-
nosti 65 kg, vleže na lavici, 
testuje se počet zdvihů - shyby 
na hrazdě, testuje se jejich 
počet - leh sed s nezapřenýma 
nohama, testuje se počet za 2 
minuty. Pětiboj doplňuje pěti- 
kilometrový běh v terénu a 40 
km na silnici na kole. 
Téměř šestačtyřicetiletému 
Pačákovi jsme položili něko-
lik otázek, jejichž odpovědi by 
mohly být stručným návodem 
k tomu jak se stát silákem. 
Jardo, jakým sportům a od 
kolika let jsi se věnoval? 
V mládí jsem zkoušel vše, 
snad kromě fotbalu, který mě 
nikdy nešel a nebavil. V zimě 
lyže, v letě plavání a kolo, v 
ničem jsem nevynikal, sporto-
val jsem pouze pro zábavu. 
Kdy ses začal věnovat silovým 
sportům?
V patnácti letech jsem s kama-
rády začal pravidelně cvičit s 
činkami, které jsme si sami 
zhotovili. Místo kotoučů jsme 
na tyče nasazovali ozubená 
kola ze starých tkalcovských 
stavů z Velvety. Náš trénink 
probíhal v zimě ve sklepě a v 
létě na zahradě a nebo v parku 
ve Staré Pace. Chtěl jsem se 
ještě více zlepšit, a proto jsem 
začal navštěvovat jedinou 
posilovnu v okolí, a to v Se-
milech. Později jsem trénoval 
pod dohledem trenéra v Praze 
v oddíle kulturistiky Tesly 
Žižkov, kde jsem se rovněž 
začal sportovní kulturistice 

věnovat závodně. Téměř 10 
let jsem v tomto sportu závo-
dil a přibližně 2 roky současně 
i v silovém trojboji. Posled-
ních šest let se zúčastňuji také 
závodů Ocelový muž, který 
se mně líbí především pro 
svoji všestrannost a pestrost 
disciplín.
Mezi úspěchy, kterých si 
nejvíce cením, je titul Mistra 
České republiky v kulturistice 
masters a 3. místo v silovém 
trojboji na MČR mezi mla-
dými ve váze do 80 kg. Dále 
titulů Mistr Česka v silovém 
trojboji a Mistr Česka v tlaku 
s činkou vleže - vše ve váze 
82,5kg. Ze soutěží a tréninků 
silového trojboje jsem začínal 
mít problémy s bolestí kolen 
vzniklé z přetížení. Proto jsem 
vyzkoušel úžasnou soutěž 
Ocelového muže. Zde jsem 
celkově bez rozdílu věku byl 
v Českém poháru 4x druhý 
a v roce 2006 se mi podařilo 
zvítězit. 
Jak vypadá Tvůj trénink v 
současné době a kolik hodin se 
svému sportu týdně věnuješ?

V součas-
né době 
bojuji s 
v o l n ý m 
č a s e m , 
a tak se 
s n a ž í m , 
p o d o b n ě  
tak jako v 
minulých 
letech, tré-
novat 4x 
týdně v posilovně, což není až 
tak časově náročné. Trénink 
na kole zabere více času, a 
tak se snažím, jak to jde, něco 
natrénovat.
Jaká je Tvoje nejoblíbenější 
disciplina a jaké v ní dociluješ 
výsledky?
Asi hrazda, kde mám nejlepší 
výkon 45 shybů a tlak v leže 
(benchpress). Zde můj max. 
závodní výkon je 180 kg a 
také činku s hmotností 65 kg 
jsem zdvihl pětašedesátkrát. 
Nejméně oblíbenou disciplí-
nou je běh, který mně nikdy 
nešel. Soutěže ocelového 
muže mě ovšem nutí občas 
se proběhnout, ale při tom se 

Jarda Štěpán – silák k pohledání spíše cítím jako medvěd na 
útěku. Je opravdu těžké sklou-
bit silový sport s vytrvalostní-
mi disciplinami, jako je běh a 
kolo. Během roku absolvuji 
většinou 8 – 10 soutěží.
Provozuješ aktivně i jiné 
sporty?
Rád jezdím na kole,v zimě na 
běžkách a poslední době se 
rád potápím.
Trénink silových disciplin 
určitě vyžaduje také správnou 
životosprávu, zvláště důležitý je 
jídelní lístek a dostatek spánku. 
Co k tomuto můžeš říci? 
V přípravě na závody v kul-
turistice bylo dodržování ži-
votosprávy to nejhorší trápení 
především dva měsíce před 
soutěží. Nyní se již tak netrá-
pím. Přesto převládá v mém 
jídelníčku kuřecí a hovězí 
maso, rýže, zelenina. Snažím 
se jíst zdravě, ale bohužel čas-
to se mi to moc nedaří. Běžně 

spím 7 – 8 
hodin.
Jak nejraději 
trávíš dovole-
nou?
Nejčastěji ak-
tivně, na kole 
a nebo pod 
vodou.
Co říká 
Tvému spor-
tování Tvoje 
rodina ? 
Už si za ta 
léta zvykla. 
Sport je Tvůj 
koníček, co je 
Tvoje hlavní 

profese? 
Obchod. Prodej tmelů, lepidel 
a stavební chemie. Pro zábavu 
chovám ovce. 

Co by měl dělat mladý hoch 
nebo i děvče, aby se mohli 
věnovat sportu, ve kterém ty 
dosahuješ tak výborných vý-
sledků? 
Trénink s činkami je hrozně 
nevděčný sport, stačí měsíční 
pauza a člověk začíná téměř 
od začátku. Chce to nebýt 
nedočkavý a vytrvat. Snažit 
se trénovat pravidelně, nejlé-
pe pod dozorem. Hlavně mít 
nějaký cíl, ke kterému by měl 
trénink směřovat.  

Míla Pour
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MUZEUM A KLENOTNICEMUZEUM A KLENOTNICE

VĚCI Z MUZEA
KOVOVÁ HŮL - („špa-
círka“) PŘEDĚLANÁ NA 
PYTLÁCKOU PUŠKU. 

Ve sbírkách našeho muzea 
máme některé předměty, které 
jsou někdy skutečnou raritou. 
Asi před sto lety nebylo jis-
tě ničím zvláštním, když si 
třeba i vážený občan města 
vyšel k lesíčku na procházku 
a při chůzi si pomáhal pěknou 
černou holí s chromovanou 
rukojetí. Zkrátka švihák, sluší 
mu to. Celá tahle představa je 
takřka idylická. Jenže, když si 
tu hůl důkladněji prohlédnete, 
zjistíte, že dolní kovový hrot 
lze vyšroubovat, celá černě 
kovová hůl je vlastně hlavní s 
v nitřním průměrem asi pro 10 
mm nábojnici. Chromovanou 
rukověť lze též odšroubovat. 
Obsahuje úderník na péro se 
spouští v podobě nevinného 
půlkulovitého knoflíku. Zkrát-
ka pytlácká puška se vším 
všudy. 
Pytláctví i na Novopacku exis-
tovalo, existuje a existovat bude 
(pokud nějaká zvěř ve volné 
případě zůstane). Ze zcela po-
chopitelných důvodů a utajení 
o této nebohumilé činnosti se 

příliš nepsalo. Lov byl vesměs 
záležitostí vrchnosti, která 
pytláctví poddaných logicky 
velice tvrdě bránila. Celkem se 
to dařilo až do doby, kdy se roz-
šířily ruční palné zbraně. Víme 
sice, že pytláci užívali přírodní 
pasti pokryté větvemi, na cesty, 
kudy chodila zvěř, byla kladena 
oka, upevněná na pružné větve, 
byly i sklápěcí pasti nebo pasti 
opatřené padacími dvířky, ne-
chutně drastické sklopce, ale to 
bych mohl pokračovat do neko-
nečna a raději se vyhnu i pytla-
čení ryb. U nás na Novopacku 
bylo zvlášť rozšířené chytání 
ptactva – čižba. Je zajímavé, 
že až do roku 1870 bylo úřady 
povolené i chytání zpěvných 
ptáků. Abych citoval z mo-
nografie Novopacko: „Hoši 
chytali je v malém, aby měli 
v domácnosti kleci nebo volně 
se pohybujícího ptáka pro zpěv 
a pro zábavu, dospělí chytali 
ptáky ve velkém na prodej do 
měst, kde prodávali zardousené 
ptáčky na mandele pro chutné 
maso…„ . To by snad stačilo. 
Nejen o ptáčnících, čihadlech, 
ale i dalších zajímavostech z 
muzea někdy příště. 

Váš Miloslav Bařina

VÝSTAVY, KTERÉ MŮŽETE LETOS VIDĚT V MU-
ZEU, KDY SI PŘIPOMENE 100. VÝROČÍ VZNIKU 
MUZEA V NOVÉ PACE
V letošním roce si připomeneme 100. výročí vzniku našeho Městského 
muzea Nová Paka. Muzeum nepřipravuje žádné pompézní akce, ale přece 
jen chce především výstavami významné výročí vzniku připomenout. 
Jistě vám historii muzea budeme stručně připomínat. Muzeum bylo 
několikrát přemístěno. Nejdříve bylo umístěné v budově staré radnice 
na náměstí ( 1908 – 1917). Od roku 1918 do roku 1950 sídlilo v nové 
dostavěné a pěkné budově Vyšší státní reálky. Od roku 1950 je dodnes 
v Suchardově domě. Základ pro vznik muzea nepochybně vytvořily mi-
neralogické a paleontologické sbírky. U vzniku muzea stály tak význam-
né osobnosti jako školní inspektor František Jirutka, hoteliér František 
Šmíd a především pan řídící učitel Josef Jíra. Jejich pokračovatelem se 
stal pan Otakar John, který přišel s myšlenkou vybudovat samostatnou 
přírodovědnou expozice, které vymyslel název – Klenotnice drahých 
kamenů. Nejdříve ji umístil v bývalém Suchardově ateliéru, kde dík 
sestrám Machatovým využil jejich bývalý krámek pro Klenotnici (dnes 
jsou v budově kanceláře a depozitář). V roce 1960 byla Klenotnice v 
budově bývalé Besedy na náměstí, od roku 1970 v přízemí budovy 
tehdejšího Městského úřadu ( kde je dnes Komerční banka) a od roku 
1996 je Klenotnice umístěna v nově postavené budově, která je naproti 
Suchardovu domu, v ulici Františka Faustina Procházky číslo popisné 70. 
V roce 1997 byla v podkroví této budovy instalována v Evropě unikátní 
expozice spiritismu, kde jsou vystaveny především medijní kresby.
Připojuji tedy pouze seznam výstav:
Suchardův dům:
1.) 21. 3. -15. 6. 2008. Výstava ke 100. výročí založení muzea v Nové 
Pace. Dokumenty a fotografie doplněné o snímky událostí v Nové Pace 

1908 – 2008.V dokumentech a reprodukcích bude dokumentována čin-
nost muzea, především v jeho počátcích. Výstava bude doplněna foto-
grafiemi významných událostí města Nová Paka za léta 1908-2008.
2.) 21. 3. – 15. 6. 2008. Zajímavosti z depozitářů muzea. Výstava ke 
100. výročí založení Městského muzea v Nové Pace (1908 - 2008).Na 
výstavě si návštěvníci mohou prohlédnout dlouho nevystavené předměty  
a svým způsobem rarity ze sbírek našeho muzea. K výstavě bude vydána 
publikace ke 100. výročí muzea. Zahájení bude doplněno slavnostním 
večerem v období „Muzejní noci” koncem června.
3.) 20. 6. - 7. 9. 2008 . „Co jsem provedl”. Výstava dřevořezeb a dalších 
plastik Jaroslava Doležela k jeho šedesátinám. Půjde o soubornou výstavu 
k 60. výročí narození našeho významného tvůrce loutek a dřevořezeb. 
Při vernisáži uvidíte část loutkového představení. 
4.) 12. 9. - 2. 11. 2008. Modely aut. Výstava k 50. výročí vzniku 
Automodelářského klubu v Nové Pace. Budou vystaveny především 
modely aut, ale i fotografie a dokumenty z bohaté padesátileté činnosti 
Automodelářského klubu v Nové Pace. Při vernisáži vystoupí hudební 
soubor Trosky.
5.) 28. 11. - 21. 12. 2008. Betlémy z Novopacka. Vystavené budou 
rodinné betlémy z majetku občanů Nové Paky a okolí. 

Klenotnice drahých kamenů
6.) 1. 5. – 2. 11. 2008 
Zkamenělá dřeva a horniny nalezené při stavbě Lidlu v Nové Pace. 
Výstava bude doplněná fotografiemi a nákresy. Umístěna bude ve ves-
tibulu budovy. 
Snad se nám podaří výstavy včas připravit. Může dojít k určitým změnám, 
ale ty včas oznámíme. Jen ještě jedno připomenutí závěrem. Expozice 
v Suchardově domě budou veřejnosti přístupná od 20. března do 2. 
listopadu 2008. Pak bude následovat krátká přestávka, abychom mohli 
připravit výstavu betlémů. Miloslav Bařina 
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V uplynulých dvou číslech 
Achátu jste si mohli přečíst 
o startu unikátního projektu 
Malé granty na Gymnáziu a 
Střední odborné škole pedago-
gické v Nové Pace. Slavnostní 
start Malých grantů proběhl 
před Vánocemi a nastala fáze 
pracovní. Na dvou lednových 
seminářích se studenti sezná-
mili s tím, co je to vlastně pro-
jekt, jak se tvoří a jak se žádá 
o finanční dotaci čili grant na 
realizaci projektu. A pak už se 
sami pustili do vlastní tvořivé 
práce – tvorby svých vlastních 
projektů, které budou podpo-
řeny finanční dotací z Fondu 
T-Mobile. Je třeba říci, že naši 
studenti se opravdu činili. Do 
konce ledna předložili celkem 
15 projektů. Jeden z nich se uká-
zal být natolik propracovaný 
a současně finančně náročný, 
že se z něj stane základ velkého 
projektu, který se bude uchá-
zet o finanční dotaci z grantů 
Královéhradeckého kraje. Malé 
granty tak daly vznik jednomu 
velkému grantu. Jeden z pro-
jektů nebyl personálně zajištěn, 
a proto byl ještě před uzávěr-
kou grantového řízení stažen. 
Ani jeho myšlenky ale určitě 
neskončí v koši. Do výběro-
vého řízení tak vstoupilo 13 
projektů, což je v rámci škol, 
kde Malé granty dosud probí-
haly, velmi slušný výsledek. 
Mezi těmito projekty najdeme 
akci pro děti z mateřských a 
základních škol, projekt proti-
drogové prevence, ekologický 
projekt spojený s tříděním 
odpadu (to přece v Nové Pace 

umíme), projekty sportovní a 
kulturní. Se zcela jedinečným 
projektem přišli naši nejmladší 
– studenti primy, kteří se roz-
hodli uspořádat soutěž pro širo-
kou veřejnost s názvem Co víš 
o Nové Pace a okolí? Její první 
kolo najdete už v tomto čísle.
V grantovém řízení samozřej-
mě neuspějí všechny projekty. 
Na předložených 13 projektů 
požadují studenti celkem té-
měř 100.000,- Kč, z grantového 
fondu však může být rozděleno 
nejvýše 60.000,- Kč. Uznání a 
obdiv však patří všem našim 
studentům, kteří ve chvílích, 

kdy si mohli bezstarostně 
užívat svého volného času, 
pracovali na projektech, které 
přinesou užitek škole, městu, 
širší veřejnosti, prostě nám 
všem.
Své projekty studenti v únoru 
také veřejně prezentovali. O 

Studenti podali své projekty pro Malé granty

OPTREX
Japonsko–německá fi rma se sídlem ve Vrchla-
bí, významný dodavatel pro automobilový prů-
mysl, zabývající se výrobou displejů a modulů 
na bázi kapalných krystalů, hledá nové spolu-
pracovníky pro rozšíření výroby na pozici:

mechanik optoelektronické výroby

MecNabízíme:

- stabilní zázemí silné zahraniční společnos-
ti

- práci v čistém a zajímavém provozu
- perspektivu profesního růstu
- dobré platové podmínky
- další zaměstnanecké výhody
- pro vybrané oblasti poskytujeme příspě-

vek na dopravu nebo svozy zaměstnanců

 Požadujeme:

- minimálně výuční list
- dobrý zdravotní stav
- manuální zručnost
- práce je vhodná zejména pro ženy

 Nástup možný ihned.
V případě zájmu kontaktujte personální úsek 
společnosti OPTREX Czech a. s. 
 t.č. 499/408 371
  499/408 193

NÁPOJKA -
VEČERKA
Nově otevřený 

obchod se 
zaměřením 
na prodej 

sypaných čajů, 
zrnkové kávy 

(100% arabica), 
alkoholických 

i nealkoholických
nápojů, 

francouzských vín 
i všeho potřebného 

pro vaše párty.

Najdete nás 
v Lomené ulici č.p. 
78 v Nové Pace. 

Budeme se těšit na 
Vaši návštěvu

výsledcích grantového řízení 
rozhodla hodnotící komise. 
Výsledky byly vyhlášeny po 
uzávěrce tohoto čísla. O tom, 
jak grantové řízení nakonec do-
padlo a také o jeho slavnostním 
vyhlášení si můžete přečíst v 
dubnovém čísle. Josef Křeček



27

Ředitelka 2.mateřské školy,Nová Paka, Školní 1257 
vyhlašuje v souladu se zákonem 561/2004 Sb. 
o předškolním, základním, středním, vyšším

a jiném vzdělávání

ZÁPIS DĚTÍ 
DO 2. MATEŘSKÉ ŠKOLY

PRO ŠKOLNÍ ROK 2008/2009

Žádosti o přijetí dětí k předškolnímu vzdělávání budou 
přijímány v ředitelně 2.mateřské školy ve dnech

ÚTERÝ 15.4.2008 od 14 hod. do 17 hodin
STŘEDA 16.4.2008 od 14 hod. do 17 hodin

Přihlášky je možno vyzvednout a přinést vyplněné k zápisu 
nebo je vyplnit přímo u zápisu.

Přineste s sebou rodný list dítěte a potvrzení o tom, že se 
dítě podrobilo stanovenému pravidelnému očkování.

Mateřská škola nabízí 4 třídy s běžným provozem a 2 třídy 
speciální pro děti 

se speciálními vzdělávacími potřebami.

Podmínkou zápisu je dovršení 3 let věku dítěte ve školním 
roce 2008/2009.

Pokud se rodiče /zákonní zástupci / nemohou z vážných 
důvodů dostavit k zápisu ve stanovených dnech, je nutné ná-
hradní termín domluvit co nejdříve přímo s ředitelkou školy.

V Nové Pace 15.1.2008 

Hana Pasáková
ředitelka MŠ

2. MATEŘSKÁ ŠKOLA, NOVÁ PAKA, ŠKOLNÍ 1257
adresa: 

Školní 1257, 509 01 Nová Paka
Tel. 493 722 441, email: msskolni@novapaka.com

IČO: 75017628

ZÁPIS
Do 1. MŠ na sídlišti Husitská ul. Nová Paka 

KDY: 15. – 16. dubna 2008
Od: 14.00 – 17.00 hod.

S SEBOU: očkovací průkaz a rodný list dítěte 

NABÍZÍME: dny plné her, spoustu kamarádů, 
rozvoj tvořivosti a intelektu, 

třídu s výukou němčiny,
 logopedickou péči pod vedením okr. logopedky 

KAŽDÝ MĚSÍC: divadelní představení 

KAŽDÝ ROK: bruslení a předplavecký výcvik 

AKCE PRO DĚTI A RODIČE: 
Jablíčkiáda, Bramboriáda, Slavnost skřítků Podzimníčků, 

Oslava Dne matek v MKS, 
Spaní s Bílou paní 
Hledání pokladu,

Karneval a jiné akce 

A NĚCO NAVÍC: pěvecký a taneční kroužek, Dobrý Start, 
angličtina hrou, Šikulka, výlety…
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Co víš o Nové Pace a okolí?
Studenti primy Gymnázia a SOŠPg v Nové Pace připravili pro 
své spoluobčany vědomostní soutěž o Nové Pace a jejím okolí. 
Soutěž je zaměřena na vědomosti občanů o Nové Pace a jejím 
okolí. Soutěž bude probíhat po dobu 4 měsíců. Každý měsíc 
(v březnu, dubnu a květnu) proběhne korespondenční kolo a v 
červnu se bude konat finále na Gymnáziu a SOŠPg v Nové Pace. 
Vyhodnocení soutěže proběhne ve dvou věkových kategoriích 
(do 18 let a nad 18 let). V průběhu soutěže budeme zveřejňovat 
všechna kola a novinky na internetové adrese www.covisonp.ic.cz 
a v Achátu.

Kdo může soutěžit?
Všichni bez věkového omezení. Počet soutěžících v korespon-
denční části je podle zájmu.
Počet soutěžících ve finále - 10 z každé kategorie.

Nejdůležitější pravidlo:
Každý účastník soutěže je povinen pracovat samostatně s využitím 
všech zdrojů poznatků.

Společně s otázkami a odpověďmi zasílejte jméno, příjmení, 
věk a jakýkoliv kontakt (e-mail, adresa aj.). Tyto údaje budou 
sloužit pouze pro zveřejnění výsledků a jako kontakt, pokud 
postoupíte do finále. 

1. kolo soutěže – historie a něco navíc
Otázky za 2 body:
1. V jakém roce byla 1. zmínka o Nové Pace?
2. V jaké budově můžeme ochutnat novopackou bláznivou 

vodu?
3. Jak se jmenuje hlavní náměstí v Nové Pace?
4. V jakém roce slavila Nová Paka 650. výročí svého založení?
5. Kolik let svého trvání oslavila ZŠ Komenského v roce 

2005?

Otázky za 3 body:
1. Do jakého roku byla obec Česká Proseč samostatnou obcí?
2. Od jakého roku patří Štěpanice pod Úbislavice?

3. Z jakého roku je tento znak města?
4. Do jakého regionu patří Pecka s okolními obcemi?
5. Jaké křídlo hradu Pecka ještě stojí?

Otázky za 4 body:
1. Jaký známý umělec a rodák z Nové Paky vyřezal apoštoly na 

Pražský orloj?
2. Komu patřil hrad Pecka? (Uveďte úplné jméno)
3. Z jakého roku je zmínka o Budivoji či Buzkovi z Pecky jako 

o majiteli stejnojmenného hradu?

4. Od jakého roku se na Pecce pořádají Harantovské slavnosti 
historického zpěvu?

5.  Od jakého roku je ve Staré Pace škola?

Otázky za 5 bodů:
1. Na jaké straně náměstí stála kamenná socha Panny Marie se 

dvěma pískovcovými kužely?
2. Jak zní první písemná zmínka o Nové Pace? (Uveďte v plném 

znění)
3. Co tato zmínka dokládá? (Jakou událost)
4. Z jakého roku je druhá písemná zmínka o Vidochovu?
5. Co znázorňuje sousoší stojící uprostřed vesnice Česká Pro-

seč?

Odpovědi na otázky zasílejte na e-mail covisonp@centrum.cz 
nebo na adresu 
 Tázlar Vojtěch, F. M. Hilmara 1751, 
 Nová Paka 509 01
Uzávěrka kola je 31. března 2008

Tento projekt je spolufinancován z programu Malé granty, pořá-
daného o.s. AISIS Kladno a Gymnáziem a SOŠ pedagogickou v 
Nové Pace za finanční podpory T-Mobile Czech Republic, a.s.

Těšíme se na vaše odpovědi. Za realizační tým Tázlar Vojtěch.

VĚDOMOSTNÍ SOUTĚŽVĚDOMOSTNÍ SOUTĚŽ

Máme nejlepší paní učitelku 
Jmenuje se Jana Komárková a učí druhou třídu na 
1. stupni základní školy Komenského v Nové Pace. 
Hraje na kytaru, má ráda sport, turistiku, lyžování, 
vede dramatický kroužek. 

S paní učitelkou si vlastně každý den ve škole hrajeme 
a přitom se učíme tak, jak to chtěl už pan Komenský, 
po kterém se jmenuje naše škola. Protože nemáme 
peníze na nějakou mimořádnou odměnu , tak jsme 
ji přihlásili do celostátní soutěže o nejlepšího učitele 
„Zlatý Ámos”. 

Žáci 2. A třídy 
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Pololetní vysvědčení v novo-
packém gymnáziu a SOŠPg, 
podobně jako v jiných školách 
byla rozdána a školní rok se 
přehoupl do druhého pololetí. 
Tento významný mezník ve 
školním roce si určitě zaslu-
huje bilancování. Studenti 
školy, jejich rodiče, ale jistě 
i veřejnost zajímající se o bu-
dovu školy si mohli všimnout 
významných změn. V celé 
budově byla vyměněna nejen 
okna, ale k dalším významným 
změnám došlo i uvnitř budovy. 
Byly instalovány bezpečnostní 
kamery, výtah či nové topení. A 
to ještě nebyly zmíněny úspě-
chy školy po stránce výukové. 
Jak to v Gymnáziu a SOŠPg, až 
na dva měsíce za chodu školy 
zvládli, jsme se zeptali ředitele 
školy, pana Mgr. Pavla Matě-
jovského.
Pane řediteli, mohl byste zhod-
notit provedené rekonstrukce 
budovy včetně přípravy ä 
finančního krytí? 
Rekonstrukční práce, které 
ve škole proběhly od prvního 
dne loňských prázdnin do 31. 
prosince, tedy za pouhých 6 
měsíců, byly svým rozsahem a 
hlavně dopadem na chod školy 
nejvýraznější za poslední dvě, 
možná i tři desetiletí historie 
školy. Projekty na výtah pro 
vozíčkáře, kotelnu s topením i 
výměnu oken jsme měli zpra-
cované dva až tři roky před 
vlastní realizací. Jedině s dobře 
připravenými projekty, včetně 
detailních finančních rozpoč-
tů, jsme mohli být úspěšní při 
zajišťování financí, ale ani to 
kolikrát nestačí. Když jsem po 
mnoha urgencích u zřizovatele 
(tím je Královéhradecký kraj) 
byl opakovaně odbýván s tím, 
že odbor školství disponuje 
velmi malou částkou určenou 
na investice a podobných žá-
dostí má na stole stohy, rozhodl 
jsem se pro jinou cestu. Zkusil 
jsem přesvědčit krajské radní o 
nezbytnosti investic v naší ško-
le, obešel a přesvědčil jsem i 
několik krajských zastupitelů. 
Myslím si, že svým způsobem 
pomohla i návštěva prezidenta 
republiky u nás ve škole. Ne že 
by se přímo přimluvil, ale bylo 
tu s ním několik významných 

osobností včetně pana hejtma-
na Pavla Bradíka. A když se o 
škole ví a mluví, lépe se za ni 
„lobuje”. A tak nám v květnu 
krajské zastupitelstvo schválilo 
částku 5,1 miliony Kč na ko-
telnu včetně otopného systému 
a 1,2 milionu Kč na invalidní 
výtah. Když jsem se následně 
v červnu dozvěděl, že už v září 
dostaneme dalších 5,5 milionu 
Kč na výměnu oken (s těmi 
jsem počítal nejdříve za další 
dva až tři roky), věřte, že jsem 
několik nocí nespal. Nedokázal 
jsem si představit, jak všechny 
tři akce souběžně zvládneme. 
Jednak bylo nutné vše „papíro-
vě” připravit (výběrová řízení 
dodavatelů, technické zprávy, 
stavební povolení, stavební 
dozor, autorský dozor, vše 
smluvně zajistit) a pak hlavně 
všechny práce zkoordinovat, a 
to navíc v šibeničním termínu 
a z velké části za chodu školy. 
Ale abych se vrátil k otázce 
financí - kotelna s topením, 
výtah a okna byly financová-
ny Královéhradeckým krajem, 
účetně vše „proteklo” přes 
odbor školství, kterému byl o 
tyto částky, rozhodnutím za-
stupitelstva, rozpočet navýšen 
za předpokladu, že navýšené 
finanční prostředky půjdou 
účelově do Nové Paky. Nešlo 
tedy o peníze z EU ani z Mi-
nisterstva školství a už vůbec 
ne z vlastních zdrojů školy. 
Část financí na bezbariérový 
výtah obdržela škola od naše-
ho města a část jako výtěžek 
dobrovolných akcí pořádaných 
studenty naší školy. Přispělo i 
Občanské sdružení Český 

ráj - Sportem proti bariérám.
Proběhlo všechno podle plánů? 
Jak jste s výsledkem spokojen? 
Vše pro nás nakonec dobře 
dopadlo, a to jak fyzicky, tak 
papírově (proinvestování každé 
koruny je následně kontrolová-
no nejrůznějšími institucemi). 
Samozřejmě komplikace vzni-
kaly snad denně, ale vše se da-
řilo průběžně řešit. Několikrát 
jsme rázně zasahovali  i do 
projektu, především u topení. 
Trochu mě mrzelo nepocho-
pení některých studentů, kteří 
stále „frfňali” ohledně zimy už 
v září (!!). Vrcholem byla ano-
nymní stížnost jedněch rodičů 
na Okresní hygienu, ve které si 
též stěžovali na zimu ve škole 
(v září!!). Na Hygieně na rozdíl 
od dotyčných studentů a rodičů 
pochopili, že lze těžko zatopit, 
když v kotelně nejsou kotle a 
nejsou zapojeny radiátory. Ale 
vše je za námi, opakovaně se 
ptám studentů i pedagogů  na 
spokojenost s teplotou školních 
prostor, vše se zdá v pořádku. 
Okna těsní, nikde už netáhne, 
topení se rozběhlo, jak má, 
výtah funguje.
Chtěl bych touto cestou opako-
vaně poděkovat svým spolupra-
covníkům, především naší paní 
ekonomce Mileně Šormové a 
paní účetní Lence Vojtíškové 
za kvantum odvedené „papí-
rové” práce spojené s těmito 
akcemi, paní zástupkyni Ma-
rii Trávníkové za koordinaci 
rozvrhů a přípravných prací 
spojených s výměnou oken, 
panu školníkovi Petrovi Paulů 
za práci od rána do noci, včetně 
víkendů, uklízečkám za téměř 

sisyfovskou práci, kolegům, 
kteří se zapojili do prací spo-
jených se stěhováním kabinetů 
a tříd a následným úklidem. Po-
děkování patří i studentům za 
pochopení a toleranci v době, 
když přechodně neměli kme-
nové třídy a učili se podle im-
provizovaného rozvrhu. Děkuji 
jim samozřejmě i za pomoc, i 
když mě mrzí, jak k ní někteří 
z nich přistupovali. Ale těch, 
kteří pomoc odmítali a „strkali 
ruce do kapes” či pomoc ne-
vybíravým způsobem komen-
tovali, nebylo na štěstí mnoho. 
Zřejmě si neuvědomovali, že 
chceme vytvořit důstojné pod-
mínky především pro ně.
Třešničkou na dortu může být i 
zajímavě řešené vytápění auly 
školy, krásné a rozsahem nej-
větší místnosti ve škole.
Stávalo se, že se při plném 
sále rychle vydýchal vzduch 
a mívali jsme velké problémy 
s větráním zejména v zimním 
období. Nyní jsou v aule pod 
stropem instalována čidla, 
která při zvýšené koncentraci 
CO2 automaticky spínají od-
větrávání a spouštějí nasávání 
čerstvého vzduchu přes speci-
ální topná tělesa, umístěná pod 
okny na místě původních radi-
átorů, která vzduch okamžitě 
ohřejí. Je to belgický patent a 
jsme první objekt v ČR, který 
toto zařízení má. Vše je řízeno 
počítačem, funkčnost zařízení 
kontrolují a v optimálním 
chodu udržují přes internet 
specialisté až v Bruselu. 

Želízkem v ohni, několikrát 
diskutovaným i v médiích, 
jsou kamery. Co vás dovedlo k 
jejich instalaci a s jakým ohla-
sem se tato instalace setkala u 
studentů?
Se studenty jsem vedl mnohé 
debaty a naprosto konkrétně 
jsem se jich ptal, jak právě jim 
by narušily kamery osobní svo-
bodu a soukromí, jak by změ-
nily jejich studentský život. 
„Mně nijak, osobně mi nevadí”, 
zněla většina odpovědí.
Kamery opravdu narušily osob-
ní svobodu, ale pouze těm, kteří 
ničili a vykrádali šatní skříňky, 
devastovali nástěnky, strhávali 
štítky označující únikové cesty, 

ROZHOVORROZHOVOR

Velice úspěšné pololetí Gymnázia a SOŠPg v Nové Pace
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čmárali po vymalovaných stě-
nách na chodbách, chovali se 
prostě jinak než valná většina 
studentů, kteří na jejich chová-
ní a jednání dlouhodobě přímo 
či nepřímo dopláceli. Právě 
těmto výtečníkům kamery 
opravdu vadí a také kvůli nim 
jsme kamerový systém zaved-
li. Kamery jsme instalovali ve 
třech etapách, přičemž pouze 
1. etapa byla dlouhodobě 
plánována. Byly to kamery 
monitorující vstup do školy 
hlavním vchodem a šatnou. 
Nekontrolovaný přístup do 
školy oběma vchody nás dlou-
hodobě trápil, do školy i šaten 
mohl kdykoliv přijít kdokoliv,  
a taky se tak dělo. Nejednou se 
stalo, že paní uklízečky obje-
vily ve večerních hodinách po 
uzamčení školy na záchodě 
ukrytá individua tmavé pleti. 
Sám jsem nejednou vyprovázel 
nevítané návštěvníky, kteří mi 
neuměli vysvětlit, co ve škole 
pohledávají. Následně jsme 
řešili několik nevyjasněných 
krádeží. Teď se každá návštěva 
hlásí u vchodu. Vstoupí-li ně-
kdo cizí šatnou v době, kdy je 
otevřená, můžeme jej kdykoliv 
dohledat na záznamu.
Ve druhé etapě jsme instalo-
vali kamery právě do prostorů 
šaten. Dlouhodobé problémy s 
ničením skříněk a občasnými 
krádežemi tak skončily.
Pro instalaci kamer na chod-
bách školy jsme se rozhodli 
až poté, co došlo ke vloupání 
do budovy školy. Pachatelé 
vykopli sklepní okno a z 
vitrín na chodbě školy zcizili 
několik vzácných vycpanin. 
Škoda byla vyčíslena na téměř 
90 tisíc. Kdyby na chodbách 
kamery již byly, měli bychom 
pachatele na záznamu nebo by 
ke krádeži spíše vůbec nedo-
šlo. Exponáty ve vitrínách 
mají hodnotu několika stovek 
tisíc, ve třídách a kabinetech 
jsou počítače, dataprojektory, 
televize, videa, přehrávače ... 
Cena majetku školy se počítá v 
milionech a my jsme ze zákona 
povinni majetek chránit a ade-
kvátně zabezpečit. Proto jsme 
se rozhodli umístit kamery i na 
chodby.

Jak s kamerovým systémem 
pracujete?
Pokud by měl mít někdo před-
stavu, že sedím já nebo kdoko-
liv jiný u monitoru a průběžně 
sledujeme, co se děje v šatně 

nebo na chodbách, tak to je 
omyl. Není to v našem zájmu 
a hlavně na to nemáme čas. To 
ovšem neznamená, že občas 
kontrolu prostor z výše zmiňo-
vaných důvodů neprovádím. 
K záznamu kamer mám přístup 
pouze já, vše je pod heslem. 
Kamery slouží jako prevence, 
popř. nám umožní dohledat 
negativní události, ke kterým 
může docházet a dříve bohu-
žel poměrně často docházelo. 
Zabezpečovací systém má dnes 
již celá řada škol a pokud jej 
některá škola nemá, je to jen 
otázkou času, kdy jej nain-
staluje. Žádný slušný člověk 
dodržující základní pravidla 
chování a jednání nemusí mít 
obavy z kamer, tak jako je 
nemám na monitorovaných 
ulicích, náměstích, v obchod-
ních domech či na benzínových 
čerpadlech.
Hlavním účelem školy je ovšem 
výuka a k tomu patří i úspěchy 
týkající se studentských aktivit. 
Můžete se nějakými pochlubit?
Horkou novinkou, kterou žije 
řada aktivních studentů i peda-
gogů, jsou studentské projekty. 
Naše škola je jednou z deseti v 
ČR, která v prosinci obdržela 
finanční dotaci ve výši 66 000,- 
z Fondu T-Mobile Kč právě na 
studentské projekty. Našim stu-
dentům se tak otevírá jedinečná 
šance – napsat své projekty a v 
případě jejich úspěchu je usku-
tečnit. O tom bylo a je psáno na 
jiných stránkách Achátu.
Ohlédneme-li se za našimi 
dalšími úspěchy, můžeme se 
pochlubit hned celou řadou 
vynikajících sportovních 
výsledků. Družstvo dívek ne-
dávno obsadilo 2. místo v ce-
lostátním finále futsalové ligy 
středních škol, stejné družstvo 
zvítězilo v celostátní futsalové 
soutěži Kantor sport. Druž-
stvo basketbalistek skončilo 
v celostátním finále středních 
škol na 5. místě. Stejné umís-
tění zaznamenalo v celostátním 
finále i družstvo „peďaček” ve 
sportovní gymnastice. Postup 
do celostátního finále si letos 
zajistily naše házenkářky. 
Začátkem února vybojovaly 
6. místo ve finále nejlepších 
středoškolských týmů v České 
republice v Plzni. 
Nejen ve sportu jsme úspěšní. 
Např. Michaela Kašťáková 
z pedagogické školy získala 
3. místo na mezinárodní vý-
tvarné soutěži ve Stuttgartu. 

Gymnazista Ondra Bendl se 
umístil na 2. – 4. místě v celo-
státním finále filmové soutěže 
Proklatě dobrá reklama. Vý-
znamných úspěchů dosahuje 
dívčí pěvecký sbor Amabile, 
který veřejnost zná z mnoha 
akcí pořádaných školou i 
Městem Nová Paka. Za zmínku 
stojí jeho stříbrné umístění na 
Hudebním festivalu v Krnově. 
Dobře si vede studentský ča-
sopis Heuréka, který se před 
dvěma lety honosil titulem 
Nejlepší studentský časopis 
v ČR. Ze studijních úspěchů 
našich svěřenců bych zmínil 
2. místo v celostátní fyzikální 
soutěži O pohár Becaria. Ze 
čtyř oceněných týmů v národ-
ním finále byly hned dva z naší 
školy!! Studenti těchto týmů 
přebírali cenu na půdě senátu 
z rukou Mirka Topolánka a 
senátora Ladislava Svobody. 
Další obrovský úspěch jsme 
zaznamenali v nejnáročnější 
mezinárodní fyzikální soutěži 
- Turnaji mladých fyziků. 
Naši chlapci skončili na fan-
tastickém 5. místě v celostát-
ním finále v Opavě. Tam ani 
nevěděli, kde Nová Paka leží. 
Tomáš Kraus obsadil 4. místo v 
národním finále soutěže „Nej-
lepší www stránky studentské 
společnosti”. A tak bych mohl 
pokračovat. Za posledních 5 let 
se naši studenti dle školních 
statistik dostali celkem 33x 
do celostátní „TOP desítky” v 
nejrůznějších středoškolských 
soutěžích.
Nejenže se mnohých soutěží a 
přehlídek účastníme, sami ce-
lou řadu zajímavých akcí pro 
naše nadané studenty organizu-
jeme. Přírodovědně zaměření 
studenti mají možnost získá-
vat zkušenosti ve velmi dobře 
organizovaném projektu Příro-
dovědná liga. Je to dlouhodobá 
interní školní soutěž ve fyzice, 
matematice, chemii, biologii 
a zeměpisu. Letos probíhá již 
4. ročník a za ty čtyři roky se 
soutěže zúčastnilo více než 

stovka našich studentů. Sou-
těž je finančně podporována z 
krajského grantu.
Celá škola si užívá pravidelné 
projektové dny – na podzim 
to byly dva: Den poezie a 
Den evropských jazyků. Na 
jaře nás čeká Doba kamenná 
a Olympijský den. V dubnu 
organizujeme již 13. ročník 
pěvecké soutěže Novopacký 
slavíček, následně budeme 
spolupořadateli dalšího ročníku 
Mezinárodní houslové soutěže 
J. Muziky, která proběhne opět 
v prostorách naší školy.
Ve výčtu aktivit školy bych 
mohl pokračovat dál. Každý 
ze studentů se může zapojit do 
soutěží a projektů, které ho za-
jímají. Vždy najdou pomocnou 
ruku u svých učitelů, kterým 
patří mé uznání a poděkování.
Pane řediteli, jistě máte i plány 
do budoucna. Mohl byste se o 
nich zmínit?
Je jich moc a tak zmíním 
alespoň ty investiční. Máme 
zpracovanou projektovou 
dokumentaci na stavební 
úpravy na domově mládeže za 
účelem bezbariérovosti včetně 
instalace výtahu pro vozíčkáře, 
projekt na výměnu oken na do-
mově mládeže včetně komplet-
ního zateplení budovy, projekt 
na rekonstrukci a revitalizaci 
bývalé botanické zahrady u 
domova mládeže. V brzké 
době bychom chtěli zpracovat 
projektovou dokumentaci na 
venkovní sportoviště za školou. 
Ještě tento školní rok bychom 
rádi svépomocí, popř. s pomocí 
sponzorů, dobudovali galerii v 
půdních prostorách školy a 
studentský klub v prostorách 
suterénu.

Pane řediteli, chtěl bych Vám 
poděkovat za rozhovor, popřát 
mnoho radosti z dobře vykona-
né práce a aktivního optimis-
mu do dalšího období.

 Míla Pour

Nabízíme pravidelný i jednorázový úklid 
- čistění koberců a skvrn 13,- Kč/m2 včetně polstr. nábytku 
- parní mytí veškerých obkladů, podlah a oken 
- kompletní úklid bytů, chalup
- kompletní čištění interiérů vozů 700,- Kč 

Objednávky a dotazy na tel: 777 084 156, 608 921 780
Firma Rotex - Úklidové služby, Kostelní 538, L. Bělohrad 
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ZE SPORTUZE SPORTU

Šedesátiny oslavili na novopacké kuželně společně dlouholetí a úspěšní novo-
pačtí kuželkáři Jarda Fajfer - hospodář oddílu a Josef Antoš - předseda oddílu. 
Oba jsou platnými hráči prvního družstva TJ Nová Paka v OP 2. tř skupiny A a 
aktivními funkcionáři oddílu. 

Přejeme oslavencům hlavně zdraví a ještě další roky koulení.

APUL slaví narozeniny - Jednodenní výuka zdarma
Asociace profesionálních učitelů lyžování (APUL) u příležitosti svých patnáctých narozenin 
připravuje na sobotu 15. března 2008 ve 24 členských krkonošských, šumavských a krušnohor-
ských lyžařských školách jako dárek návštěvníkům a obyvatelům hor jednodenní výuku lyžování 
a snowboardu zdarma. Je určena začátečníkům, pokročilým, dětem i dospělým, lyžařům a snow-
boardistům.
Čtyřhodinová instruktáž vedená speciálně vyškolenými učiteli lyžování bude probíhat v době od 
10 - 12 hod. a od 14 -16 hod. Seznam škol je k dispozici na www.apul.cz

STOLNÍ TENIS
Nová Paka „A” pokračuje ve 
spanilé jízdě!
Načítají se další a další zápa-
sy, kdy je novopacké áčko bez 
poražky a už je na úctyhodném 
čísle 66. Tři roky a 2 měsíce 
nikdo nenašel na Novou Paku 
recept! Áčko už je jen krůček 
od postupu do vysněné divize. 
V druhé polovině áčko zvládlo 
těžký dvojzápas Úpice, Buko-
vice a náskok na druhého je už 
5 bodů! Ve druhé polovině se 
muži předvedli opět velmi dob-
rou kolektivní hrou a bojovnos-
tí. Z krize ze začátku sezóny se 
dostal M. Čeřovský, který už 
podává slušné výkony. Je těžké 
v novopackém týmu určit jed-
ničku, ale pro letošní rok jí je L. 
Macák. Jeho forma je po celý 
rok výborná. Standardně sluš-
nými výkony se prezentovali I. 
Fejfar a V. Kazda.
V druhé půlce soutěže moc 
nepřeje los, protože se bude 
hodně zajíždět k hostům, a to 
dvakrát do neoblíbených heren 
v Hradci Králové a Libchyně. 
Teď už to mají Novopačtí pou-
ze ve svých rukou a doufej-
me,že nepřijde nějaké zranění 
nebo jiné okolnosti a týmu se 
podaří postoupit.

Vojtěch Kazda

Lyžařské dálkové 
běhy
I přes nepříznivé sněhové pod-
mínky, které zde panují, se no-
vopačtí lyžaři zúčastnili něko-
lika závodů. 20. 1. 2008-Jilem-
nická padesátka/na Benecku/ 
1. Horálek Radek 1980 2:32:
41,2, 92. Roučka Tomáš 1953 
4:52:40.9 28. 1. 2008 Marci-
alonga-70 km-Itálie 1. Anders 
Aukland 1972 3:09:32,7, 
935.Tauchman Miloš 1953 4:
43:25,8, 2129.Novák Karel 
1950 5:55:04,4. 2.2.2008-Or-
lický maraton/40km/-v okolí 
Šerlichu 1.Šretr Radek 1982 
1:59:42,6 121.Tauchman Mi-
loš 1953 2:46:16,9 209.Novák 
Karel 1950 3:24:52,9 240. Link 
Marek 1978 4:17:39,2 
Tomáš Roučka 
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BASKETBALBASKETBAL

Po vydřeném sobotním vítěz-
ství sokolky zaskočily v neděli 
basketbalovou rezervu druhého 
nejlepšího celku Česka a po zá-
sluze zvítězily. 
Příznivci basketbalu, kteří ne-
váhali přijít na sobotní utkání 
se čtvrtým týmem tabulky BK 
Tábor, určitě nebyli zklamáni. 
Jihočešky přijely do Nové Paky 
sice ve hvězdné sestavě se šesti 
basketbalistkami ze soupis-
ky Slovanky hrající nejvyšší 
ženskou basketbalovou ligu 
Trocal, a navíc se zkušenou 
Janou Klečkovou, která má 
odehráno nejméně 10 sezón 
v nejvyšší soutěži, ale nebylo 
jim to nic platné. Z utkání, kde 
obrana obou celků převyšovala 
útok, odjely do města husitů s 
prohrou. „Bál jsem se, že s 
kompletním Táborem, kde 
prakticky byly na hřišti téměř 
všechny basketbalistky ze Slo-
vanky, prohrajeme. I když vše 
nebylo úplně ideální a vázla 
střelba, díky velké bojovnos-
ti všech děvčat jsme utkání 
dovedli do vítězného konce”, 
řekl po vítězství šťastný trenér 
domácích Václav Vávra. K 
nedělnímu utkání packý trenér 
poznamenal: „Naše děvčata 
podala v neděli výborný vý-
kon a po velice vyrovnaných 
prvních třech čtvrtinách neděl-
ního utkání s USK Praha Junior 
jsme v závěru utkání zaskočili 
své soupeřky nejlepším vý-
konem v této sezóně, když 
posledních sedm minut jsme 
vyhráli 28:3.”

Sokol Nová Paka – BK Tábor 
60:56 ( 15:8, 31:24, 45:41)
Sokolkám se vydařila první 
čtvrtina, ve které si po vyrov-
naných prvých sedmi minutách 
zajistily v závěru sedmibodový 
náskok. Ten se ukázal pro další 
vývoj střetnutí jako rozhodující. 
Domácí basketbalistky po celé 
utkání nepustily své soupeřky 
do vedení. Sedmibodový únik 
na konci prvé desetiminutovky 
se jim podařil díky osmi bodům 
z dvojkové a trojkové střelby 

a jednoho úspěšného trestného 
hodu. Dva body přidala i Jitka 
Matoušová. Zbývající tři čtvr-
tiny již byly velmi vyrovnané a 
sokolky si stále držely hostující 
basketbalistky na distanc čtyř 
až sedmi bodů. Chleba se za-
čal lámat v poslední čtvrtině. 
Basketbalistky Tábora hrály 
po celém hřišti pres, který dě-
lal zpočátku sokolkám potíže, 
a několikrát při individuálních 
akcích ztratily míč. Toho vy-
užily soupeřky a stáhly rozdíl 
na pouhé dva body (47:45). 
Naštěstí to bylo vše, co jim 
domácí hráčky dovolily. Opět 
odskočily na pět a toto vedení 
si, za povzbuzování diváků, 
udržovaly až do konce střet-
nutí. Vítězství jim v závěru 
zajistily úspěšné trestné hody, 
když dokázaly v posledních 
třech minutách reagovat na 
fauly soupeřek osmi úspěšnými 
šestkami z deseti pokusů. 
Střelecky se prosadily opět 
sestry Kalendovy, ke kterým 
se přidaly Martina Borůvková 
a Tereza Podrazilová. Zvláště 
prvně jmenovaná pivotka po-
dala velmi dobrý výkon při 
doskakování a při soubojích o 
míč pod oběma koši. Pochva-
lu si ovšem zaslouží všechny 
hráčky za výbornou obranu a 
velkou bojovnost. Prvé dva 
body za sokolky si dala hostu-
jící basketbalistka z BSK Jičín 
Anita Smolíková. 
Kalendová Petra 15, 1x3, 10/8, 
5, Borůvková 14, 4/4, 2, Kalen-
dová Pavla 10, 1x3, 8/5, 3, Pod-
razilová 9, 2/1,1, Matoušová 4, 
0,1, Ptáčníková 2,2/2,0, Jislová 
P. 2, 0, 3, Horáčková 2, 2/2,3, 
Smolíková 2,0,0. 
Za hostující tým nejvíce Ko-
lářová 12.
Trestné hody: 28/22 (78,6%): 
18/14 (77,8%), trojky: 2:2, 
fauly: 18:25, pět faulů 1 (40. 
Kalendová Petra) :2.

Sokol Nová Paka – USK 
Praha Junior 70:54 (14:16, 
30:33, 42:45)
Sokolky zahájily utkání ve vel-

kém stylu trojkou Podrazilové 
a po dvojce hostí, další trojkou 
Petry Kalendové. Ve 2. minutě 
již byl opět stav vyrovnaný 6:
6. Za další minutu ukazatel sig-
nalizoval v obráceném gardu 6:
10. A od této chvíle se situace 
až do 3. minuty závěrečné čtvr-
tiny podobaly jako vejce vejci. 
Hostující tým vždy o několik 
bodů odskočil, ale sokolky se 
držely velice pevně a nenecha-
ly si své soupeřky utéci o více 
než pět bodů. Určité zlepšení 
ve výkonu sokolek, zvláště 
v obraně, signalizovala třetí 
čtvrtina, která skončila 12:
12, ale z těchto dvanácti bodů 
zaznamenaly pražské basket-
balistky polovinu trestnými 
hody. Zlom utkání nastal ve 
3. minutě poslední čtvrtiny, 
kdy za stavu 51:42 předchá-
zející šestibodová šňůra a 
devíti bodový rozdíl ukolébal 
nejen basketbalistky USK, ale 
zdravě vyhecoval domácí tým. 
Ten nejen vyrovnal, ale díky 
trojce Jitky Matoušové obrátil 
skóre o jeden bod v prospěch 
sokolek. Ale ani tehdy hostu-
jící tým sokolky nezastavil a 
domácí tým následně trojkami 
Podrazilové a Petry Kalendo-
vé a dvojky Jislové odskočil v 
basketbalové euforii o dalších 
osm bodů na 60:51. Až v této 
chvíli hostující basketbalistky 
zazlobily a dvojkou a trojkou z 
trestného hodu snížily na sedm. 
Packé basketbalistky naštěstí 
pokračovaly ve své spanilé 
jízdě až do konce utkání. To 
již ovšem od prvé minuty této 
závěrečné části chyběla na pa-
lubovce pro pět osobních chyb 
jedna z nejlepších střelkyň, 
Pavla Kalendová. Zvláště její 
sestra Petra, ale i ostatní bas-
ketbalistky ji svoji bojovností 
a úspěšnou střelbou dokázaly 
nahradit. Poslední dvě minuty 
již bylo téměř jisté, že dva 
body zůstanou v Nové Pace a 
sokolky svoji zlatou jízdu po-
sledních sedmi minut zdárně 
dokončily. 
Zatímco prvý poločas byl ve 

znamení poměrně vysokého 
počtu nevynucených chyb 
sokolek, ve druhé polovině to 
byly naopak ony, které zasko-
čily hostující tým výbornou 
obranou a donutily jeho hráč-
ky ke ztrátám míčů. Střelecky 
tentokráte sestry Kalendovy 
doplnila výborně hrající a stří-
lející Jitka Matoušová. Domácí 
tým, který prvé tři čtvrtiny stří-
dal slabší okamžiky s výborný-
mi, v koncovce ukázal na své 
možnosti. Trojkovou střelbou 
opět sokolky prokázaly, že 
v této basketbalové činnosti 
jsou nejlepší v 1. lize. Druhý 
tým tabulky opírající se hlavně 
o své dlouhé podkošové hráčky 
se musel nakonec sklonit před 
sokolkami, protože právě na 
rozdíl od domácích basket-
balistek nezvládl koncovku 
utkání tak jako ony. 
Kalendová Petra 18, 2x3, 7/6, 
2, Matoušová Jitka 14, 2x3, 4/
2, 1, Kalendová Petra 13, 1x3, 
0/0, 5, Podrazilová 10, 2x3, 
0/0, 2, Borůvková 8, 0/0, 4, 
Horáčková 5, 2/1, 1, Jislová P. 
4,0/0,1, Ptáčníková 0,0/0, 2.
Za hostující tým nejvíce Ště-
pánová 16.
Trestné hody: 13/9 (69,2%): 
24/17 (70,8%), trojky: 7:1, fau-
ly 21: 15, pět osobních chyb: 1 
(31. Pavla Kalendová):0.
Utkání řídili rozhodčí Hampl a 
Korf z Hradce Králové 

Protože sokolkám unikla těsně 
finálová čtyřka, budou hrát se 
zbývajícími celky o celkové 
umístěním na pátém až de-
sátém místě. Rozlosování se 
dozví čtenáři během týdne. 
Vzhledem k tomu, že se od 
příští sezóny rozroste první 
liga o další dva celky, sestupu-
je letos do 2. ligy pouze jeden 
tým. Devět dosavadních vítěz-
ství tak může sokolky nechat 
v klidu v nervozním závěru 
sezóny o sestup. 
    
    
 Míla Pour

Po výborných výkonech dvě víkendová vítězství sokolek 


